
Utorak, 27. avgust 2002.
Sve­dok Sadik Dže­majli (Sadik Xhemajli)

Sve­dok Musa Krasnići (Musa Krasniqi)
Sve­dok Dže­ki Roland (Jacky Row­land)

Otvore­na sednica
Optu­že­ni je pristu­pio Sudu

Poče­tak 9.02 h

Molim ustanite. Među­narodni krivični sud za bivšu Jugoslaviju 
zase­da. Izvolite, sedite.

SUDI­JA MEJ: Gospodine Najs (Nice), dok čekamo na sve­doka, 
video je pripremljen, zar ne? 

TUŽILAC NAJS: Imamo video. Imamo dva transkripta koje pre­gle­
dam u ovom tre­nutku.

SUDI­JA MEJ: Koliko je dugačak snimak?

TUŽILAC NAJS: Snimak traje oko 13 minu­ta. 

SUDI­JA MEJ: 13? 

TUŽILAC NAJS: Da. Ja sam done­kle neodlu­čan da li njime da se 
poslu­žim tokom ispitivanja ovog sve­doka ili tokom ispitivanja dok­
tora Lošija (Liri Loshi). To je sve­dok koji dolazi kasnije ove nedelje 
i koji potpada pod Pravilo 92bis najve­ćim delom, ali sa direktnim 
korišćenjem video snimka, zbog toga što je to video snimak na 
kome se vide tela pre nego što su bila sahranje­na, čime će najve­
rovatnije da se bavi. 

SUDI­JA MEJ: To bi više odgovaralo, jer će optu­že­ni imati više vre­
me­na da se za to pripre­mi. 
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TUŽILAC NAJS: Da. Samo da u pozadini toga iskoristim reč koju 
ne volim mnogo, a to je da je ovaj sve­dok intervju­isao dva Alban­
ca, ali opet mi imamo plodove nje­govog intervjua na videu. Alter­
nativa za nas je da unapred pre­gle­damo transkripte zbog toga što 
može­mo da ih pročitamo za manje od 13 minu­ta i da ubrzamo 
video do pet sekundi, gde se prikazu­je voditelj, dva Srbina koji se 
pre­tvaraju da su Albanci i dva Albanca, što je šest segme­nata, a 
poslednji segment prikazu­je čove­ka koji nosi pušku. 

SUDI­JA MEJ: Da, to bi bilo zgodnije. 

TUŽILAC NAJS: Mogu li onda pod ovim okolnostima da dostavim 
transkripte koje imam? Oni su označe­ni sa 1A... Dobro, oni nisu 
označe­ni sa 1A. Raspore­đe­ni su na isti način kako ih ja imam, tako 
da ću ja da vas prove­dem kroz njih.

SUDI­JA MEJ: Da. 

TUŽILAC NAJS: Još jedan od proble­ma u vezi sa transkriptom tako­
đe je to da ih mi još uvek nemamo sve u engle­skoj verziji. 

SUDI­JA MEJ: Ako je ovaj sve­dok intervju­isao ove lju­de, onda je 
očigledno bolje da on to predstavi, tako da može da se pita o 
tome.

TUŽILAC NAJS: Da. 

SUDI­JA MEJ: Da. Dakle, neka sve­dok uđe, molim vas. Gospodine 
Miloše­viću, vi imate još 10 minu­ta za vaše unakrsno ispitivanje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Dobro, gospodine Mej (May). 

SUDI­JA MEJ: Izvolite. 
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UNAKRSNO ISPI­TI­VANJE: OPTUŽENI MILOŠEVIĆ

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Mi smo se zau­stavili juče na 
mestu, gospodine Dže­majli, kada ste vi objašnjavali da niste pomo­
gli lju­dima koji su tre­bali da budu pogu­blje­ni zbog toga što ste se 
bojali da će te ugroziti civile. Da li sam vas ja pravilno razu­meo?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ja sam pomogao lju­dima koji 
su bili povre­đe­ni, onima koji su pre­žive­li egze­ku­ciju. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da. Ali ja sam vas pitao da li je 
to istina da ste vi posmatrali nekoga ko je tre­bao da pogu­bi neke 
lju­de, a vi, kao komandant jedinice gle­date to iz šume, kako to da 
im niste pomogli? Kako to da niste poku­šali da nešto tako spre­čite, 
da spre­čite da se tako nešto odigra? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ja sam rekao juče da je to bilo 
zbog porodica lju­di koji su bili u masi, tamo u gru­pi. To je razlog. 
Zbog toga što bi porodice bile ugrože­ne. Bilo je 5.000 lju­di u toj 
gru­pi.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi ste bili uplaše­ni da biste 
pogodili nekoga od porodica. Da li je to tačno?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ne. To je bilo zbog porodica 
na poljani. Zbog toga mi nismo mogli da pucamo, zbog porodica 
na poljani, zbog toga što ste vi držali sve te porodice tamo. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: U redu. Ali zar niste vi mogli 
da pucate u vazduh u name­ri da spre­čite to čega ste bili sve­dok, 
da spre­čite da se to uopšte dogodi? A vi niste učinili ništa. 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ista stvar. Ako bismo mi ubili 
jednog policajca, više ili manje, ništa se ne bi prome­nilo. Egze­ku­cija 
bi bila izvrše­na. Bilo je dece. Bilo je žena, bilo je starih lju­di tamo. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Gospodine Dže­majli (Sadik 
Xhemajli), da li vi tre­ba da ispričate ovu priču sa name­rom da 
potvrdite navodne optu­žbe i da prikrije­te zločin? Da li je to istina 
ili nije?

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Sadik DŽemajli (Sadik Xhemajli)
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SUDI­JA MEJ: To nije pravilno postavlje­no pitanje. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Mislim na NATO zločin? U 
redu. Ovaj spisak ovde zasnovan je na onome šta ste vi potvrdili, da 
je ovo lista lju­di koji su bili ubije­ni i sahranje­ni u Izbici (Izbice)? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ja sam bio vođa lju­di, koji su 
bili moji prijatelji i mi smo pokopali te lju­de. Mi smo ih pokopali 
zajedno. Ja sam bio tamo. Ja sam bio član komisije za sahranu. 
Ja sam organizovao zapisnike. Mi smo ih sve sahranili i ja sam u 
to sam bio uklju­čen. Sahranio sam ih svojim rukama. I ja sam ih 
identifikovao. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ovde je samo lista ime­na i 
nema dokaza za ono šta vi tvrdite, ali u redu. Može­te li mi, molim 
vas, reći koliko vam je vre­me­na bilo potrebno da bude­te sigurni 
da su se naše snage povu­kle sa područja Izbica?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Vaše snage su se povu­kle 30. 
marta. One su ušle tokom 27., a u 9.45 tokom 30. su se povu­kle. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: U redu. Očigledno nema 
svrhe gubiti vre­me na ovakva pitanja zbog toga što vi neće­te na 
njih odgovoriti. Na strani 7, paragraf 2, vi tvrdite da su novac i 
doku­menti koji su bili uze­ti od porodica njima bili vraće­ni. Kada 
su bili vraće­ni? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Nakon što se rat završio. Neka 
su bila vraće­na tokom rata. Oni koji su bili pronađe­ni na brdima i 
u okolini, njima su njihova doku­menta bila vraće­na tokom rata. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A kako je to mogu­će da ste vi 
pronašli novac kada prethodno tvrdite da su vojnici konfiskovali 
sav novac i vrednosti?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Neki lju­di su to imali sakrive­
no. Svako je morao da da nešto. Časni Sude, mogu li ja ovde nešto 
da dodam?

SUDI­JA MEJ: Samo tre­nu­tak. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: U redu. Vi ste objasnili da im 
je novac bio odu­zet i onda ste rekli da je novac bio pronađen...

SUDI­JA MEJ: Samo tre­nu­tak. Sada, šta ste žele­li da kaže­te, izvoli­
te?

SVEDOK DŽEMAJLI: To je bio novac koji je bio pronađen u dže­po­
vima lju­di koji su bili pogu­blje­ni. 

SUDI­JA MEJ: U redu. Shvatamo. Izvolite, gospodine Miloše­viću.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Mi vidimo da je to novčanica. 
Gde je ona pronađe­na je nešto šta mi ne može­mo vide­ti. Da li ste 
vi i vaša jedinica uče­stvovali u borbama koje su se vodile od 24. 
do 29. marta na tom području?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Mi smo bili tamo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Mogu li ja to shvatiti kao 
potvrdan odgovor? Kakve su gubitke vaša jedinica i ostale jedini­
ce, ostale brigade UČK (Ushtria Clirimtare e Kosoves), pre­trpe­le u 
periodu od 24. do 29. marta?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Bilo je nekih. Bilo je sve­ga 
nekoliko pripadnika jedinica koji su stradali, ali stanovništvo je pre­
trpe­lo mnogo žrtava, članovi porodica. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: S obzirom da ste vi juče izja­
vili u odgovoru na moje pitanje, da ste vi imali tri brigade u tom 
području, da li ste vi sahranili uče­snike iz borbi sa našim vojnicima 
i policijom ili vi još uvek tvrdite da ste sahranili civile?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Bilo je, takođe, vojnika. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Bilo je. A vi kaže­te da vam je 
neki čovek dao zemlju. Da li je na Kosovu običaj da svaka porodica 
pre­u­zme svog rođaka pre nego što će dozvoliti da on bude sahran­
jen na nekom dru­gom mestu, osim ako je bio vojnik? Da li je ovo 
tačno ili ne, gospodine Dže­majli?

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Sadik DŽemajli (Sadik Xhemajli)
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SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ako lju­di umru na prirodan 
način, oni su svi sahranje­ni u svojim sopstve­nim grobnicama. 
Ali ovi lju­di su bili pogu­blje­ni i oni su morali da budu sahranje­ni 
na mestu gde su bili pogu­blje­ni. A vojnici koji su poginu­li na taj 
način, bili su svi sahranje­ni zajedno. Oni su svi bili pobije­ni zajed­
no, u istom selu. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi mislite oni koji su pobije­ni 
tokom borbi su sahranje­ni kao vojnici? Da li je to ono šta želite 
da kaže­te?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ja sam rekao vojnici koji su 
stavili svoje živote u opasnost i koji nisu poginu­li svojom gre­škom, 
već koji su bili pogu­blje­ni, da će oni da budu sahranje­ni zajedno. 
I to sam rekao u svojoj izjavi, zbog toga što su neki bili ubije­ni na 
različite načine. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi tvrdite da je to tako, ali ja 
tvrdim da svaka porodica želi da pre­u­zme svog člana porodice, 
bez obzira na način na koji je on ubijen. 

SUDI­JA MEJ: Gospodine Miloše­viću, nema svrhe da se raspravljate 
sa sve­dokom na takav način. Sada, može­te da postavite još jedno 
pitanje i, nakon toga, vaše vre­me će da istekne. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Zašto samo jedno? Vi ste rekli deset 
minu­ta. 

SUDI­JA MEJ: Da i vi ste imali vaših 10 minu­ta. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Može­te li da opiše­te ovu 
masovnu grobnicu gde ste ih vi navodno sahranili?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ta grobnica je duž jedne 
strane toka, a Hamdi Bajrami (Hamdi Bajrami) je dao zemlju za 
muče­nike. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste ih sahranili u odvoje­
ne grobove ili ste ih sve stavili u jednu grobnicu?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Gde je on dao zemlju, tu su 
svi bili sahranje­ni odvoje­no tokom 28. marta. To su bili novi gro­
bovi.

SUDI­JA MEJ: Da. Gospodine Tapu­škoviću, da li imate bilo kakvih 
pitanja, gospodine Vladimirov (Wladimiroff)?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Ja imam još nekoliko pitanja, gospodine 
Mej.

SUDI­JA MEJ: Ne. Vi ste imali vaše vre­me. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Imam samo nekoliko 
stvari koje mogu da pomognu Sudu zbog razjašnjenja. Sve­doče, 
oko vaših naočara, kada su vam te naočare bile pre­pisane od stra­
ne lekara?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Nakon rata. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Da li ste nosili naočare 
tokom 1999. godine? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Tokom 1999. godine? Da, od 
septembra pa nadalje.

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: A da li te naočare slu­že 
kako bi popravile vaš vid?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: One slu­že da me zaštite od 
sve­tla.

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Ali pitanje je bilo da li 
one takođe korigu­ju i vaš vid?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Da, to je prirodno.

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: A kakva je to korekcija: 
za dale­kovidost ili za kratkovidost?

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Sadik DŽemajli (Sadik Xhemajli)
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SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Kratkovidost. Ja mogu da 
vidim na daljinu.

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: U redu. Da li znate 
broj ste­pe­na korekcije?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ne. Ne znam. Ja nisam spe­ci­
jalista u ovom polju. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Tokom događaja u 
martu 1999. godine, vi niste nosili naočari? Da li sam u pravu,?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ne, nisam. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Pitanja u vezi sa OVK. 
Kada ste se pridru­žili OVK, da li ste bili redov ili niste?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ja sam bio dobrovoljac. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Svakako, ali da li ste vi 
bili redov, a ne oficir sa činom? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Tokom rata.

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Tokom rata? Da li je 
to tačno?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Da.

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Ko je bio vaš koman­
dant kada ste se pridru­žili OVK? Odnosno komandant jedinice. 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Sve vre­me. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Sve dok sami niste bili 
unapre­đe­ni?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Postoji spisak tamo na Kosovu. 
Svi vojnici su zapisani u ovom registru. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Ali vi može­te da kaže­
te ko je bio vaš komandant kada ste se pridru­žili OVK. 
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SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Svi vojnici i njihovi komandan­
ti su registrovani kod UNMIK-a (United Nations Mission in Koso­
vo), i sada i onda. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Svakako. Ali ko je bio 
vaš komandant kada ste se pridru­žili OVK? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Čini se da sam ja završio. 

SUDI­JA MEJ: Ne. Zašto vi ne može­te da odgovorite na ovo pita­
nje? To je prilično jasno usme­re­no pitanje, gospodine Dže­majli. 
Možda postoji neki razlog zbog čega vi ne želite da odgovorite na 
nje­ga. Ume­sto da se raspravljate, odgovorite nam ili nam recite 
zašto ne želite da to uradite. 

SVEDOK DŽEMAJLI: Ja sam rekao da sam bio prvi vođa čete i sam 
sam bio komandant, a on me pita ko je bio moj komandant. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Sve­doče, vi ste rekli 
Sudu da ste, kada ste se pridru­žili OVK, vi bili redov, a da ste kasni­
je dobili unapre­đenje. Da li je to tačno? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Prvo je bila formirana gru­pa, 
obična gru­pa, a onda smo mi formirali četu. Kad je formiran vod, 
ja sam postao komandir voda. Ali svako počinje kao redov, kao 
vojnik. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Kada ste poče­li kao 
redov, ko je bio vaš komandant?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Mislim da sam objasnio da 
sam to bio ja sam. 

SUDI­JA MEJ: Izgle­da da on kaže da nije imao komandanta. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: U redu. Dok ste bili 
komandir vaše jedinice, da li ste uvek bili prisutni u vašoj jedini­
ci?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Da, da. 

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Sadik DŽemajli (Sadik Xhemajli)
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PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Kada ste posmatrali 
šta se događalo 28. marta 1999. godine, može­te li da opiše­te 
vre­menski okvir? Vi ste rekli Sudu kada se sve to dogodilo, da je 
započe­lo sa napre­dovanjem srpskih snaga oko podne­va. Kada se 
sve to dogodilo? Mislim kada se sve to okončalo: tokom kasnog 
popodne­va, početkom popodne­va? Može­te li Sudu da date vre­
menski okvir? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Oni su završili sa napu­štanjem 
oko pola dva, a onda su oni spalili traktore i automobile i stvari 
koje smo mi ostavili na poljani, stoku, a nakon toga, oni su spalili 
kuće i sve ostalo 28. marta. I nastavili su sa spaljivanjem tokom 29. 
A u 9.45, 30. marta, srpske snage su otišle. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Hvala vam. U vre­me 
kada ste posmatrali ove događaje, a dok ste bili u šumama, da li 
ste se nalazili na višem tere­nu? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Na nešto višem, da. Delimič­
no, da. Bio je nešto viši. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: A gde je bila vaša jedi­
nica? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: U brdima. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Da li su oni bili sa 
vama? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Oni su bili nešto više. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Šta podrazu­me­vate 
pod ”nešto više”? Može­te li da opiše­te razmak?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Oko 200 metara dale­ko iza 
brda, uz potok. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Dakle, vi ste mogli da 
posmatrate njih i oni su mogli da posmatraju vas?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Da.
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PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Vi ste bili u kontaktu 
sa vašom jedinicom?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Samo kada sam sam peške 
odlazio, s vre­me­na na vre­me. Mi smo se sre­tali svaki čas. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Oni su bili na višem 
tere­nu nego što ste bili vi, zar ne?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Oni su bili više gore, ali nisu 
mogli da se vide. Oni su bili iza brda. Tre­bali biste da ide­te unao­
kolo. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Da li je bilo kakvih 
pre­pre­ka?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Sa pozicije na kojoj su oni bili, 
vi niste mogli da vidite ništa. Oni nisu mogli da vide egze­ku­ciju na 
poljani, a ja sam išao oko brda da bih ih video. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Vi ste rekli Sudu da je 
bilo borbi izme­đu 24. i 29. marta, da li je to tačno, 1999. godine?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ja nisam rekao borbi.

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: A šta je to, onda, bilo? 
Da li je vaša jedinica bila uklju­če­na u bilo kakav incident? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ne. Nare­đenje je stiglo iz više 
komande da se ne čini ništa zbog porodica koje su bile na poljani 
i zbog odmazdi koje bi bile predu­ze­te. Zbog toga što smo mi sma­
trali da su svi tamo, uklju­ču­ju­ći i žene i decu, starije, mi smo sve 
njih smatrali da su vojnici OVK. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Da li ste vi izve­stili šta 
se 28. marta dogodilo vašem komandantu, višem komandantu? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Kasnije. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Šta podrazu­me­vate 
pod ”kasnije”?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Kada smo se uve­če sre­li. 
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PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Dakle, vi niste dobili 
uputstva 28. od strane više komande, zar ne?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Tokom 27. marta, mi smo 
bili... Zbog toga što su 27. neke od porodica poče­le da dolaze 
na poljanu i tokom 28., njihov broj se pove­ćao kada su oni poče­li 
da dolaze iz dru­gih sela, iz Ćitaka (Citak), Padališta (Padalishte), 
Lećine (Leqine), Trnova, Kastriota, Kladernice (Kllodernice) i tu je 
nastala velika gužva. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Da li ste vi izve­stili višu 
komandu šta se događalo 28.? Šta ste vi posmatrali?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Da. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Da li ste vi dobili 
instrukcije kako da se ponašate u toj situ­aciji?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Nismo dobili nikakve instruk­
cije. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Kako ste vi komu­nici­
rali sa... 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Dok su srpske snage bile tamo, 
samo smo tre­bali da bude­mo obazrivi. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: A na koje ste načine 
komu­nicirali sa višom komandom? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Neki su imali radio veze, a 
ostali nisu. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Da li ste vi komu­nicira­
li sami ili pre­ko vaše jedinice?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Samo pre­ko jedinice. 

PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV – PITANJE: Dakle, vi ste bili u kon­
taktu sa vašom jedinicom tog dana, zar ne?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ja sam rekao tokom veče­ri, 
nakon sve­ga šta se dogodilo.
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PRI­JATELJ SUDA VLADI­MI­ROV: To je sve šta sam želeo da pitam. 
Hvala vam. 

SUDI­JA MEJ: Gospodine Najs, da li vi imate neka dodatna pitan­
ja?

TUŽILAC NAJS: Ja imam dodatna pitanja, nema ih mnogo, samo 
nekoliko, ali bi bilo zgodnije da se time pozabavimo na kraju, pre 
bilo kakvih pitanja od strane optu­že­nog, kada pustimo video sni­
mak. 

SUDI­JA MEJ: Dobro. 

TUŽILAC NAJS: Može­mo li onda sada da pustimo video snimak, 
molim vas?

SUDI­JA MEJ: Da li mi tre­ba da pustimo tih 13 minu­ta?

TUŽILAC NAJS: Da li bi Sud bio zadovoljan da pročita prvo tran­
skript?

SUDI­JA MEJ: Da. Mi ćemo to da uradimo. Pročitaće­mo tran­
skript. 

TUŽILAC NAJS: Mogu li da sednem dok Sud to ne uradi?

SUDI­JA MEJ: Da, molim vas, izvolite. Samo tre­nu­tak. Čitamo ovaj 
transkript, a vi može­te da nam se obratiti nakon toga. Gospodine 
Najs, pre sve­ga tre­ba da objasnite odakle on dolazi, a nakon toga 
mi tre­ba da sagle­damo nje­govu prihvatljivost. 

TUŽILAC NAJS: Mogu li time da se pozabavim tokom saslu­šava­
nja sve­doka?

SUDI­JA MEJ: Da. 
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DODATNO ISPI­TI­VANJE: TUŽILAC NAJS

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Može­te li, molim vas, da nam pomog­
ne­te, veoma kratko, u pogle­du video snimka koji sadrži različite 
komponente, koje uklju­ču­ju tele­vizijsko emitovanje? Odakle dolazi 
ovaj snimak? Ko ga je snimio i kada?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ovo je napravio u Švajcarskoj 
(Switzerland) gospodin Redže­pi (Rex­he­pi) nakon rata. Nje­gov 
brat mi je dao kopiju. I onda sam ja video nekoga ko govori da 
selo Izbica ne postoji, da je tu samo 12 kuća, samo 70 stanovnika 
i tako dalje. 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: U redu. A onda ste vi vide­li u istom 
kadru, da li je tako bilo, dva navodna Albanca koji su negirali da 
se bilo šta dogodilo u selu Izbica. Dda li je to tačno?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Da. To su bila dva Srbina iz 
tog područja... 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: To je sve šta nam tre­ba. Sle­de­ća stvar 
je kobinacija video snimka intervjua sa dve­ma osobama koja nose 
albanska ime­na, a za koje vi kaže­te da su Srbi. Da li ste vi bili ta 
osoba koja je vodila ove intervjue? Samo da ili ne. 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: I to je jasno iz transkripta da ste vi vodi­
li intervjue nakon sve­dočenja koje je bilo dato i koje je emitovala 
jedna žena sve­dok, a da je optu­že­ni negirao da se incident uopšte 
dogodio. Da li je to tačno? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: I otprilike kada ste vi vodili ove inter­
vjue?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Sa Albancima? Ja sam ih vodio 
kasnije, mesec dana kasnije. 

Fond za humanitarno pravo

suĐenje slobodanu miloŠeviĆu \ transkripti 

464

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



TUŽILAC NAJS – PITANJE: Dakle...

SUDI­JA MEJ: Ovo meni zvu­či kao pobijanje dokaznog mate­rijala. 
Ne zvu­či kao ispravno sve­dočenje, ali ćemo da razmotrimo pro­
blem. 

TUŽILAC NAJS: Hvala vam. 

(Pre­tre­sno veće se save­tuje)

SUDI­JA MEJ: Gospodine Miloše­viću, mi ćemo izdvojiti ovaj doku­
ment. U ovom tre­nutku, to je samo...

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Bez obzira... 

SUDI­JA MEJ: Samo tre­nu­tak. To se ne odnosi na bilo koje pitanje 
koje je postavlje­no. To može da bude postavlje­no kao pobijanje 
ako se pojavi neko pitanje i ovaj sve­dok je to uradio i to neće­mo 
da prihvatimo, tako da se ovim okončava ovo pitanje. 

TUŽILAC NAJS: Časni Sude, mogu li da izne­sem samo dve opser­
vacije o tome i onda da kre­nem ponovno na ispitivanje sve­doka? 
Stvar je u tome, kao što sam ja juče objasnio, to može dodatno 
da se pojavi kao ele­ment u odnosu na propagandu. Kao dru­go, 
Pre­tre­sno veće je reklo da se to pojavilo kao disku­tabilna stvar i 
tako je video snimak postao prihvatljiv. Ja sam juče bio zabrinut 
da tu može da bude nekog nesporazu­ma oko svrhe, tako da me 
zadovoljava da se time pozabavim kao predme­tom pobijanja. Ali 
ja ću reći da se to pojavlju­je i prilično je važno da ovo bude razja­
šnje­no, jer optu­že­ni poriče da se ovo uopšte dogodilo. Meni nije 
potpu­no jasno da li je nje­gova odbrana da je to na neki način bilo 
pogre­šno opisano ili pogre­šno interpre­tirano. Meni izgle­da da on 
opovrgava da se ovo ubistvo uopšte dogodilo. Sada, ako je to slu­
čaj, to će da bude od pomoći za nas da to znamo unapred i ja ne 
želim da nastu­pim pred optu­že­nim sa bilo kakvim izne­nađenjem, 
tako da ja moram Sudu da kažem ovo: ako on zaista govori da 
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se incident nije uopšte dogodio, on nije ništa opovrgao, odnosno 
pre­u­zimanje tela i njihovo pre­me­štanje. Mi imamo mate­rijal koji 
iz odre­đe­nih razloga ne mogu detaljno da identifiku­jem u ovom 
tre­nutku, ali koji vodi do detaljnog zahte­va za pomoć u odnosu na 
odredbu rele­vantnog izve­štaja. Taj izve­štaj nas je do sada spre­ča­
vao da pokaže­mo šta se dogodilo tokom ponovne sahrane, vađen­
ja tela i njihovog pre­me­štanja. Mi ćemo da tražimo asistenciju od 
strane Suda da u datom tre­nutku saku­pimo rezultat tog izve­štaja, 
ali za nas je važno da znamo da li optu­že­ni poriče da se incident 
uopšte dogodio i da nije bilo pre­me­štanja tela, kao što to mate­rijal 
može u datom tre­nutku, bez sumnje, da potvrdi ili da li on nudi 
neko alternativno objašnjenje. 

SUDI­JA MEJ: Gospodine Najs, vi morate da uzme­te u obzir da u 
ovom slu­čaju neće­te da dobije­te nikakvu pomoć sa nje­gove stra­
ne. Vi tre­ba da uzme­te u obzir da je sve u pitanju i ako se poza­
bavite ovom stvari na toj osnovi, mislim da ćemo da nastavimo 
najbrže što može­mo. 

TUŽILAC NAJS: U tom slu­čaju, mislim da mi sada dolazimo do 
toga da od Suda moramo da tražimo dalju asistenciju u odnosu 
na ovu odre­đe­nu doku­mentaciju. 

SUDI­JA MEJ: Dobro. 

TUŽILAC NAJS: Ja sam zamolio kabinu da pusti veoma kratak 
deo video snimka u odnosu na unakrsno ispitivanje, a koji će i 
doktor Loši da prikaže kasnije ove nedelje. Dakle, želim samo da 
pogle­damo veoma kratak insert i da sve­dok odgovori na to. Da, 
to nije video snimak koji smo mi prvobitno gle­dali. To je dru­gi 
video snimak. 

SUDI­JA MEJ: Da. To je dru­gi video snimak. Mi ćemo da vratimo 
transkripte. Molim sekre­tara da ih uzme. 
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TUŽILAC NAJS – PITANJE: Samo pustite kratak deo, ali on neće 
da bude prikazan sve do petka ili tako nešto, ali molim vas da ga i 
sada pogle­damo, mada će to da bude video snimak doktora Loši­
ja. U redu. To je ovde. U dogledno vre­me, gospodine Dže­majli, 
doktor Loši će da prikaže ovaj dokazni predmet. Nešto sa njim 
nije u redu u ovom tre­nutku. Može li snimak da se pusti malo una­
pred? Ne želim da bude zau­stavljen kadar. Želim da vidim pokret. 
Stanite sa snimkom. To nije deo koji mi želimo. Evo, ovde smo. 
Ovaj deo ovde. Samo pogle­dajte na monitor, molim vas i pustite 
video snimak da ide, samo za 30 sekundi. 

(Video snimak)

(Kraj video snimka)

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Da li je ovo video snimak koji prikazu­je 
pogled koji ste vide­li, gospodine Dže­majli?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Da. To je bilo tamo, na zapad­
noj strani. 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Da li je to samo deo video snimka na 
kome se vide tela pre nego što su sahranje­na?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Da... 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Optu­že­ni suge­riše... 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: ... na istom mestu gde su lju­di 
bili pobije­ni. 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Vide­će­te sve to kasnije ove nedelje ili 
još više od toga. Optu­že­ni suge­riše da ste vi jednostavno izmislili 
ovaj ceo događaj, da su lju­di pobije­ni, da leže na polju i da su bili 
sahranje­ni. Da li ste vi to izmislili ili je ono šta ste vi rekli u svom 
sve­dočenju istina? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: To je original. To je mesto gde 
su lju­di bili pobije­ni. Nijedno telo uopšte nije bilo pome­re­no. 
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TUŽILAC NAJS: Dobro. Časni Sude, brojna pitanja su bila postav­
lje­na o sve­dokovoj izjavi. Može li izjava da se prihvati kao doka­
zni predmet? Izjava se bavi proble­mom dve liste na koje sam ja 
ukazao. 

SUDI­JA MEJ: Dajte broj, pre nego što nastavimo. 

sekre­tar: To će da bude dokazni predmet Tužilaštva broj 287.

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Mnogo vam hvala. Ne tre­ba ništa 
dalje da pogle­damo. Kao što ste vi juče pome­nu­li sudijama, da li 
pre­poznaje­te lju­de koji su pre­žive­li i koji su oče­vici ovog masakra? 
Samo da ili ne. 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Svakako Sud će da zna, kao i oni koji 
prate suđenje, da su dva takva sve­doka bila pozvana. Vama je 
bilo pome­nu­to... Možda bi tre­balo da pogle­date... Ja ću Sud da 
zamolim da to, takođe, pogle­da. Vama je bilo pome­nu­ta, strana 3 
izjave, verzija na engle­skom, reče­nica koja počinje: “24. marta”... 
I samo par reče­nica su vam bile pročitane. Bilo je pročitano da: 
“24. marta, NATO je započeo svoju ofanzivu protiv Srbije. Ona je 
bila veoma dobrodošla u to vre­me. OVK nije bila toliko jaka u tom 
tre­nutku i bila joj je potrebna pomoć”. To vam je pročitano. Ono 
šta vam nije pročitano, ali se nalazi u vašoj izjavi, je sle­de­će: “Srbi 
su ubijali civile, žene i decu. Neki od vojnika OVK su ubije­ni, dok 
su štitili svoje porodice”. Da li su te dve reče­nice u toj vašoj izjavi 
tačne? Da ili ne? 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Da, to je tačno. Oni su ubijali 
decu. I bilo je sukoba koje mi nismo prou­zrokovali. 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Hvala vam. Optu­že­ni vam je suge­risao 
da je vaša priča lažna ili vam je suge­risao da ste pokazivali nedosta­
tak hrabrosti u tome što niste sišli dole i interve­nisali zbog onoga 
šta ste mogli da predvidite, kako je ta kriza mogla da se razvija i da 
dove­de do pogu­bljenja. Šta vi kaže­te na suge­stiju da ste pokaziva­
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li nedostatak hrabrosti, jer niste otišli dole kako biste interve­nisali 
na tom polju na kome su bile hiljade lju­di? Šta vi kaže­te na takvu 
suge­stiju?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ja sam rekao ranije da nije isti­
na da mi nismo mogli da dejstvu­je­mo. Mi smo mogli da dejstvu­je­
mo da zaštitimo naše porodice i znali smo šta se dešavalo. Zločini 
su bili počinje­ni i iz tog razloga mi nismo žele­li da ugrozimo naše 
porodice. 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Hvala vam. Suge­risano je da ste vi sve 
šta ste rekli izmislili i da tela nisu postojala i da ti lju­di nisu pobije­ni. 
Vi ste objasnili Sudu da ste napravili listu koju smo vide­li u vašim 
zabe­le­škama i da je bila istovre­me­na...
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: One su bile istovre­me­ne. I u 
isto vre­me, lju­di su bili sahranjivani i svako je bele­žio to vre­me 
kada su oni bili sahranjivani. 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Može­te li, molim vas, iz vaše torbe da 
izvadite knjigu za koju znamo da ne želite da je pre­date za stal­
no, ali za koju kaže­te da se u njoj sadrži vaše originalne bele­ške? 
Molim vas da je pokaže­te sudijama. 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: U redu.

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Može­mo u potpu­nosti da je fotokopira­
mo, kako bi se usvojila u spis, ako sudije tako odlu­če. 
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Samo ćemo da pogle­damo format tih 
zabe­le­ški, za koje vi kaže­te da su originalne i da su sačinje­ne u vre­
me kada ste sahranjivali tela, tako da sudije mogu da ih vide.
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: To je ovde, na ovim stranica­
ma. Ne samo ta jedna, već i sve ostale... 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Ja ću da zamolim časne sudije da pogle­
daju ovo. Pobrinu­ću se da to bude fotokopirano. Hvala vam. To je 
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dovoljan broj stranica. Oni samo tre­ba da vide uzorak. Hvala vam. 
Dajte je, molim vas. 

(Pre­tre­sno veće se save­tuje)

SUDI­JA MEJ: Da. Molim da se ove stranice pokažu optu­že­nom.

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Sve­doče, hoće­te li samo za tre­nu­tak 
da me saslu­šate? Dok optu­že­ni gle­da vašu bele­žnicu, može­te li, 
molim vas, da dodate vaše fotografije lokalite­ta gde su pokopani 
lju­di, one koje sam ja video i koje bih želeo da pokažem sudijama 
zbog jednog pitanja koje je postavlje­no tokom unakrsnog ispitivan­
ja? Ne, nemojte da ih vadite. Ostavite ih. Zanima me ona fotogra­
fija na kojoj se vi nalazite kod grobnice. To je dru­gi album.

SUDI­JA MEJ: Gospodine Najs, pre nego što pre­đe­mo na to, uzmi­
te, molim vas, nazad bele­žnicu, tako da ona može da se fotokopi­
ra. Gospodine Dže­majli, pogle­daće­mo fotografije za koji tre­nu­tak. 
Uzmite bele­žnicu i fotokopirajte rele­vantne stranice. Dakle, mi 
imamo te delove. Uze­će­mo sada broj dokaznog predme­ta za te 
stranice.

sekre­tar: To će da bude dokazni predmet Tužilaštva 288.

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Gospodine Dže­majli, nemojte da drži­
te te fotografije. Pre­dajte, molim vas, sve to meni, te fotografije 
i dru­gi album sa fotografijama na kojima se vidite kod raznih 
grobnica. Pre­dajte, molim vas, to meni. Hvala. Hvala vam mno­
go. Postavlje­na su vam pitanja o vašim tamnim naočarima. Da 
li je ovaj album, koji verovatno ne moramo da uvrstimo u spis, 
sadrži fotografije od rata na ovamo? Može­te li ga, molim vas, da 
ga pokaže­te sudijama? Časni Sude, ovo je sasvim očigledno. Ako 
pogle­date ove fotografije, vide­će­te da se na svima nalazi sve­dok i 
da na svim fotografijama sve­dok nosi tamne naočare. 

(Pre­tre­sno veće se save­tuje)
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TUŽILAC NAJS: Ipak, ne mogu u to da se zaku­nem, časni Sude, 
ali mislim da je očigledmo da je na gotovo svakoj fotografiji gospo­
din Dže­majli sa tamnim naočarima. Ne bih želeo da se ovo priloži 
u spis dokaznih predme­ta, ukoliko su fotografije već bile viđe­ne. 

SUDI­JA MEJ: Pokažite ih optu­že­nom.

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Gospodine Dže­majli, recite nam, 
molim vas, tokom kog vre­menskog perioda, otprilike, su snimlje­ne 
te fotografije?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Ove fotografije koje imate u 
ruci, bile su snimlje­ne u vre­me kada su lju­di sahranje­ni, u maju, 
posle rata.

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Gospodine Dže­majli, mislim na fotogra­
fije koje sam upravo pokazao sudijama, fotografije na kojima ste vi 
kod raznih grobnica. Kad su te fotografije snimlje­ne?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Nakon rata. Te fotografije su 
bile snimlje­ne nakon rata. 

TUŽILAC NAJS – PITANJE: A ove dve fotografije koje sada držim 
u ruci, kada su te fotografije snimlje­ne?
SVEDOK DŽEMAJLI – ODGOVOR: Te fotografije su bile snimlje­ne 
11. maja, na dan sahrane. Mi smo sahranili lju­de koji su bili pogu­
blje­ni 12. maja. To su sve bili civili.

TUŽILAC NAJS: U redu. Molim vas pokažite ih sudijama. I posled­
nja stvar... Ovo su dve fotografije koje sve­dok ima kod sebe, mada 
mislim da će dokazni predme­ti koje će da done­se doktor Loši, 
uopšte­no govore­ći, biti sadržajniji. Časni Sude, ponovo ne tražim 
da se te fotografije uvrste u spisak dokaznih predme­ta ili da njima 
opte­re­timo skladište dokaznih predme­ta, ali te dve fotografije koje 
sve­dok slu­čajno ima kod sebe, su podrška nje­govom sve­dočenju. 
To je sve što vas molim.

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Sadik DŽemajli (Sadik Xhemajli)
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SUDI­JA MEJ: Gospodine Dže­majli, time je vaše sve­dočenje zavr­
še­no. Hvala vam što ste došli da sve­dočite pred Među­narodnim 
sudom. Sada ste slobodni i može­te da ide­te. Da, izvolite?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: U vezi sa trakom, gospodine Mej. Kao 
prvo, imam prigovor. A dru­go, pitao bih ga u vezi sa ovom trakom 
koja je sada bila prikazana.

SUDI­JA MEJ: O kojoj traci vi sada govorite?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Sinoć, ja sam svojim očima, upravo zbog 
ovih manipu­lacija od strane gospodina Najsa, na tele­viziji video…

SUDI­JA MEJ: Pre­stanite sa tim. Vaše tvrdnje nisu uopšte ute­melje­
ne. Molim vas da se ponašate onako kako tre­ba da se ponašate 
u sudnici. Za ovu traku smo odlu­čili da je ne uvrstimo u dokazni 
mate­rijal. Dodatno ispitivanje je bilo sasvim opravdano, budu­ći da 
se obavljalo u okviru ograniče­nih tema. Sada ću da zamolim ovog 
sve­doka da se povu­če iz sudnice, budu­ći da je nje­govo sve­dočenje 
završe­no. Mi traku neće­mo da uvrstimo. Vi to znate. Pre­ma tome, 
nema smisla da o tome sada govorite. Ne, dosta je bilo o tome. 
Gospodine Dže­majli, molim vas da se povu­če­te. Saslu­šali smo vaše 
sve­dočenje. Hvala vam što ste došli. Nastavljamo dalje sa sle­de­ćim 
sve­dokom. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Prigovor, gospodine Mej.

SUDI­JA MEJ: Molim da se uve­de sle­de­ći sve­dok.

SVEDOK DŽEMAJLI: Želim da vam se zahvalim, časni Sude i vama 
i među­narodnoj pravdi i Među­narodnom sudu. 

SUDI­JA MEJ: Izvolite, gospodine Rajne­feld (Ryneveld).

TUŽILAC RAJNEFELD: Hvala, časni Sude. Tužilaštvo poziva Musu 
Krasnićija (Musa Krasniqi) kao sle­de­ćeg sve­doka. Časni Sude, 
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mislim da ste, u skladu sa Pravilnikom (Rules on Proce­du­re and 
Evidence), odlu­čili da ovaj sve­dok ne sve­doči u skladu sa Pravilom 
92bis, nego da bude u potpu­nosti ispitan.

SUDI­JA MEJ: On govori o nekoj novoj temi, zar ne?

TUŽILAC RAJNEFELD: Da, tako je. Biće i dru­gih sve­doka koji će 
da budu predmet molbe za Pravilo 92bis. Među­tim, ovo je prvi 
sve­dok koji će da govori o zatvoru u Dubravi (Dubrave). I dok čeka­
mo na sve­doka, molim da pogle­date atlas, stranicu broj 5. Najbolji 
način da se opiše lokalitet biće ako na stranici broj 5 pogle­date 
liniju 60 pri vrhu i liniju 12 sa strane i tada ćete da vidite veliko 
selo Istok (Istog) i otprilike dva i po santime­tra sa desne strane, 
vidi se Dubrava. 

SUDI­JA MEJ: Neka sve­dok da sve­čanu izjavu. 

SVEDOK KRASNI­ĆI: Sve­čano izjavlju­jem da ću govoriti istinu, 
celu istinu i ništa osim istine. 

SUDI­JA MEJ: Izvolite, sedite. 

GLAVNO ISPI­TI­VANJE: TUŽILAC RAJNEFELD

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Gospodine Krasnići, koliko sam 
shvatio, vi imate 40 godina i vi ste kosovski Albanac iz Barana 
(Barane), opština Peć (Peje)? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, ja sam iz Barana. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Koliko sam shvatio, vi ste ože­nje­
ni, imate sina i po zanimanju ste nastavnik fizike u mesnoj školi?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Tako je. 

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li je, takođe, tačno da ste 
odslu­žili vojni rok u JNA 1983. godine u jednoj artilje­rijskoj jedinici 
u Kninu, Jugoslavija?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Tokom 1998. godine, gospodi­
ne, da li ste bili član OVK i da li ste bili komandant u štabu OVK 
u Baranima?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, tako je. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Molim vas da počne­te da nam 
pričate o događajima koji su se desili 11. septembra 1998. godi­
ne? Da li se vama tog dana nešto desilo, a zbog čega ste, na kraju, 
bili odve­de­ni u zatvor?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Tokom 11. septembra, upao 
sam u zase­du. To nije bio policijski kontrolni punkt, već to je bila 
prava zase­da. I srpska policija, pošto me je zau­stavila, poslala me 
je u policijsku stanicu u Peć i tamo su me držali 24 sata. Saslu­ša­
vala su me dvojica lju­di, od kojih sam jednog poznavao. Mi smo 
zajedno završili fakultet, stu­dirali smo u istoj zgradi. Taj čovek je 
bio nastavnik geografije, dok sam ja pre­davao fiziku. I posle 24 
sata, osu­dili su me na tri dana zatvora, a zatim 17. septembra sti­
gao sam, tačnije dove­li su me pred istražnog sudiju. I 27. septem­
bra poslali su me u zatvor u Lipljanu (Lipjan). 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Da li znate, gospodine, 
nakon što vas je ispitivao vaš kole­ga sa fakulte­ta, zbog čega su vas 
saslu­šavali i zbog čega su vas poslali u zatvor?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Oni su imali informacije da 
sam ja bio komandant UČK. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Razu­mem. Rekli ste da su vas na 
kraju poslali u zatvor u Lipljanu krajem septembra 1998. godine, 
da li je to tačno? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da.
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li je već protiv vas podignut 
postu­pak ili su vas držali u zatvoru u oče­kivanju suđenja?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Mi smo čekali da počne suđe­
nje. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Šta se desilo kada ste 
stigli u zatvor u Lipljanu?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Sače­kali su nas kordoni zatvor­
skih stražara i policajaca koji su nas maltre­tirali čitavih pet dana. 
A onda, posle pet dana, bili smo ugrože­ni zbog gladi, jer smo 
dobijali po 500 grama hle­ba na petoro lju­di, što znači da je svako 
dobijao po 100 grama. Onda su poče­li da nas maltre­tiraju, s vre­
me­na na vre­me, poje­dinačno. I tamo sam bio zadržan sve do 5. 
de­cembra.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. 5. decembra ste pre­me­
šte­ni negde dru­gde. Gde je tačno to bilo?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: 5. decembra odve­li su me u 
zatvor ”Dubrava” pored mesta Istok. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Samo da nam sve bude savrše­
no jasno: zatvore­nici u zatvoru u Lipljanu, u kome ste vi bili zatvo­
re­ni, da li znate koje su bili nacionalnosti?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Svi smo bili Albanci. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li slu­čajno znate koje su naci­
onalnosti bili stražari ili policijski slu­žbe­nici koji su radili u zatvoru 
i čuvali zatvore­nike?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Bilo je nekoliko Albanaca 
među njima, ali nama nije bilo dozvolje­no da ih viđamo. Njima je 
bilo zabranje­no da nas kontaktiraju. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U svakom slu­čaju, kada ste stigli 
u Dubravu 5. decembra 1998. godine, gde su vas sme­stili?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Kad smo stigli u Dubravu, 
mene su sme­stili u blok samica koji se zvao ”Blok C”. I kad sam se 
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popeo na prvi sprat, tamo je bilo, otprilike, 56 dru­gih zatvore­nika 
i, otprilike 108 ih je dove­de­no iz Lipljana i koji su bili razme­šte­ni 
na dru­ge spratove, a neki, takođe i u samice.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Znači, vi niste bili jedini zatvore­
nik koji je bio dove­den iz Lipljana. Bili ste jedan u gru­pi zatvore­ni­
ka iz tog zatvora, a koji su isto pre­me­šte­ni u Dubravu 5. decembra 
1998. Da li je to tačno?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Kao što sam rekao, bilo je oko 
108 nas koji smo pre­me­šte­ni iz Lipljana.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Molim sudskog poslu­ži­
telja da stavi ovu fotografiju na grafoskop. Sada ću da vam poka­
žem, gospodine, jednu fotografiju snimlje­nu iz vazdu­ha. To je sni­
mak zatvora ”Dubrava”. Da li ste ovu fotografiju vide­li ranije? Da 
li pre­poznaje­te sce­nu prikazanu na ovoj fotografiji, gospodine? Da 
li je ovo fotografija zatvora u Dubravi? Časni Sude, ovo je tabu­lato­
rom 4 dokazni predmet broj 165 koji se odnosi na Dubravu. 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, ovo je zatvor u Dubravi. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Dobro, gospodine. Kaže­te da 
su vas sme­stili u ”Blok C”, u blok samica. Možda sudski poslu­žitelj 
to može da pronađe za vas, ali uzmite pokazivač ili nešto dru­go 
i pokažite nam na grafoskopu u kojoj ste zgradi bili sme­šte­ni 
odmah po dolasku? Ako to pokaže­te na samom grafoskopu, onda 
ćemo to svi moći da vidimo na monitoru. Približite se, takođe, 
mikrofonu da vas dobro čuje­mo, molim vas.
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ovo je ”Blok C”, blok samica. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Tamo su vas odve­li odmah po 
vašem dolasku? U redu. Koliko je bilo ukupno zatvore­nika u ”Blo­
ku C”? Da li se sećate?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Oko 160.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Da li je bilo zatvore­nika 
u dru­gim zgradama u zatvorskom kompleksu ”Dubrava”?
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SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Bilo je vrlo malo njih kojima su 
bile izre­če­ne dugačke zatvorske kazne za ubistva i obična krivična 
dela. Njih nije bilo mnogo. Ali mi u samicama, mi smo bili u pri­
tvoru, pod istragom. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li su lju­di u pritvoru bili sme­
šte­ni odvoje­no od onih koji su već izdržavali zatvorsku kaznu i 
kojima su kazne bile izre­če­ne?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Gospodine, za vre­me vašeg 
boravka u Dubravi od 5. decembra do, recimo početka maja 
1999. godine, da li je u zatvor pristizalo još zatvore­nika? I ako 
jeste, da li znate koliko vas je ukupno bilo do početka maja 1999. 
godine?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Nakon što mi je izre­če­na pre­su­
da 16. marta i posle početka NATO bombardovanja, od početka 
aprila do 3. maja, sve zatvore­nike iz svih zatvora u Srbiji su dovo­
dili u Dubravu. Tako da nas je u to vre­me bilo oko 224. A posle 3. 
maja bilo nas je pre­ko 930, zbog toga jer su toliko lju­di dove­li.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Sada, gospodine, da li ste, dok 
ste bili u tom zatvoru, prime­tili da je u samom kru­gu zatvora 
”Dubrava” bilo nekih vojnih obje­kata?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Recite nam nešto o tome. Po 
vašem saznanju, čega je tamo bilo i kako ste vi to znali?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Zatvor ”Dubrava” nalazi se 
na padini i ovde može da se vidi teritorija izvan zatvorskog zida 
gde su se kre­tale vojne kolone, s vre­me­na na vre­me, menjaju­ći 
položaj. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Gde? Da li može­te da nam poka­
že­te na fotografiji ona mesta gde ste viđali ove vojne kolone?

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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Da li se to vidi uopšte na slici? Samo to označite olovkom, ako 
može­te, molim vas.
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ne vidi se baš mnogo, ali 
pored Upravne zgrade, evo ovde, može da se sakrije vojna opre­
ma, ovde gde ja pokazu­jem.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Radi zapisnika, sve­dok 
pokazu­je vrh fotografije iznad reči “Upravna zgrada”. Da li ste vi 
lično vide­li neku vojnu opre­mu osim tih kolona vojske?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Šta ste vi vide­li?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Video sam oklopne transporte­
re i protivavionske topove i tenkove. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li ste ikada vide­li kako funk­
cioniše ta vojna opre­ma? Da li ste vide­li neku vojna oru­đa u akci­
ji? Na primer, da li ste ikada vide­li kako se koriste protivavionski 
topovi?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Onog dana kada su nas vodi­
li u Lipljan po dru­gi put, kada sam izašao kroz zatvorsku kapiju, 
video sam kako NATO uništava te protivavionske topove.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Pre tog tre­nutka, kada ste vide­
li da su oni unište­ni, da li ste ikad vide­li kako pucaju iz njih? Kad 
kažem ”pucaju”, mislim na to da li su oni iz tih protivavionskih 
topova pucali na neku metu? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da. Negde u aprilu, oni su 
provocirali avione NATO pucaju­ći iz tih protivavionskih topova, za 
svoje vlastite potre­be.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Kada kaže­te “provocirali su”, 
koje radnje ste vi vide­li, koje su vas nave­le da pove­ru­je­te da se 
radilo o provokaciji? Šta su oni tačno radili?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja sam čuo jednog stražara 
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pored mog prozora kako kaže sle­de­će: “Čini mi se oni svi gađaju 
avione”.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li ste čuli kako se puca iz tih 
topova, gospodine?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, čuo sam da se puca iz tih 
topova. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Hvala vam. Gospodine, pre­ma 
vašem ličnom saznanju ili pre­ma onome šta ste čuli od dru­gih,  
da li znate da li se zatvor ”Dubrava” koristio u bilo koje dru­ge 
svrhe osim kao zatvor, pre vašeg dolaska 5. decembra 1998. 
godine?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Pre nego što smo mi stigli u 
Dubravu, taj je zatvor bio korišćen u logističke svrhe od strane 
jugoslovenske vojske. Tamo su bile uobičaje­no srpske snage: vojni­
ci, policajci, kao i pripadnici paravojnih formacija. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Sada, malo pre odgovaraju­ći na 
jedno dru­go pitanje, vi ste ukazali na to da su vas pre­me­stili na 
neko dru­go mesto posle vašeg suđenja. Kada je bilo to vaše suđen­
je i zbog čega su vas osu­dili? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Suđenje je bilo održano 16. 
marta 1998. godine i meni je izre­če­na pre­su­da, navodno, kao 
članu OVK i aktivisti Demokratskog save­za Kosova (Lidhja Demo­
kratike e Kosoves).

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Gospodine, ja ne znam da li sam 
vas loše čuo ili je to bila gre­ška u pre­vodu, ali čuo sam da ste vi bili 
osu­đe­ni 16. marta 1998. godine. Da li ste mislili na 1998. godinu 
ili 1999. godinu, kada ste bili osu­đe­ni?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Hteo sam da kažem 16. marta 
1999. godine.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Hvala vam. I koja vam je kazna 
bila izre­če­na za te optu­žbe?

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Izre­če­na mi je kazna, po optu­
žbi za terorističku zave­ru kao članu OVK i aktivisti Demokratskog 
save­za Kosova.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Izvinjavam se. Možda moje 
pitanje nije bilo dovoljno jasno. Na koju vre­mensku kaznu ste 
osu­đe­ni? Koja kazna vam je izre­če­na? Na koji vre­menski period 
zatvora ste bili osu­đe­ni?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja sam bio osu­đen na godinu 
dana zatvora.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: I gde je tre­balo da odslu­žite 
tu kaznu zatvora od jedne godine? Da li je to bilo ponovo u 
Dubravi?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Posle izricanja pre­su­de, odmah 
su me odve­li u Dubravu gde je tre­balo da budem na izdržavanju 
kazne. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da. Sada, da li su vas ponovo 
sme­stili u isti ”Blok C” gde ste bili dok ste bili u pritvoru, ili ste 
sme­šte­ni u neku dru­gu zgradu? Ako je to bila neka dru­ga zgrada, 
da li je ona prikazana na fotografiji?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja sam bio sme­šten u istu zgra­
du i tamo sam ostao četiri dana na dru­gom spratu, a posle četiri 
dana olakšali su mi uslove izdržavanja kazne i ja sam bio sme­šten 
u prizemlje iste zgrade, desno od ulaza. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Pre­su­da vam je bila izre­
če­na 16. Da li se 24. marta 1999. godine, pre­ma vašem saznanju, 
nešto dogodilo? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: 24. marta, otprilike u 20.20, 
čuli smo kako jedan avion velikom brzinom pre­le­će iznad nas. Pet 
minu­ta nakon toga došli su stražari, isklju­čili su sva sve­tla i zaklju­
čali su sva vrata. 
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: A da li ste kasnije čuli od dru­gih 
zatvore­nika ili od lju­di koji su imali kontakte sa spoljnim sve­tom, 
šta se desilo 24. marta 1999. godine?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, 24. marta, otprilike u 
10.00, jedan čovek čijeg ime­na ne mogu da se setim, advokat koji 
je pose­ćivao svog klijenta u zatvoru, je rekao da je konfe­rencija u 
Rambu­jeu (Rambou­illet) propala i da će NATO bombardovanje da 
započne te noći.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Ide­mo dalje, gospodine. 
Pre sve­ga, da li se odnos stražara pre­ma zatvore­nicima na neki 
način prome­nio posle 24. marta 1999. godine?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ne 24. marta, ali već sle­de­ćeg 
dana stvari su poče­le da se menjaju. Bilo je manje obroka, dobijali 
smo manje hrane. Dobijali smo dva obroka na dan, ume­sto tri. Par 
dana kasnije, poče­lo je maltre­tiranje i pre­bijanje.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Pre­skočiću sada jedan 
deo, ako mogu, do 19. maja 1999. godine. Šta se desilo tog dana, 
a što vas je dove­lo pred ovaj Sud i o čemu biste vi danas žele­li da 
pričate?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Tog 19. maja, otprilike oko 
12.00 ili 13.00, jer nismo imali pravo da nosimo sat, ali bilo je 
negde oko podne, čuli smo vrlo jaku eksploziju u zatvorskom 
kompleksu, iz pravca Upravne zgrade. Tamo je pala jedna NATO 
bomba. Posle pet ili šest sekundi, pale su bombe i na ”Blok C”, 
dve bombe i još jedna u neposrednoj blizini. U to vre­me nismo, 
zapravo, znali šta se događa. Stražari su pobe­gli i ostavili nas 
zaklju­čane u zatvoru. Poče­li smo da provalju­je­mo vrata da bismo 
se izvu­kli iz svojih ćelija. To se već dešavalo negde oko 13.30, a 
onda su došli zatvore­nici koji su bili slobodni i pomogli nam da 
izađe­mo iz samica. Onda je na dru­gom spratu koji je bio poznat 
kao ”hodnik”, poginu­lo je tri zatvore­nika, a 15 njih je ranje­no, od 
NATO bombi. 

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Koliko bombi ste rekli 
da je ukupno palo na zatvor 19. maja, pre­ma vašem saznanju?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Mislim da su ukupno pale četiri 
bombe. Jedna na Upravnu zgradu, dve na ”Blok C” i još jedna na 
susedni blok, u blizini.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Sada, gospodine, samo da bi 
sve bilo jasno, na fotografiji koja je sada na grafoskopu pred vama, 
Upravna zgrada je u gornjem levom uglu. Pogle­dajte je, molim 
vas. Pokažite nam, molim vas, tu zgradu. Ima dva ”Bloka C”. 
Jedan blok je označen kao samice, 12, a kada pogle­date dru­gi kraj 
fotografije, tu piše ”Blok C”, 8, za osu­đe­ne osobe. Na koji blok su 
pale te bombe kada ste vi vide­li da su pale na ”Blok C”? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ovde na broj 11. Dve su pale 
na broj 12 i jedna na broj 11.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Kad govorite o ”Bloku 
C”, vi govorite o jednoj zgradi sa samicama u donjem delu foto­
grafije, a blok ćelija 11 je upravo na seve­ru od nje­ga, na fotografi­
ji. Hvala vam. U redu. Sada, gospodine, da li je dva dana kasnije 
zatvor ponovo bio bombardovan? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Tokom 21. maja, otprilike oko 
10.30, zatvorski kompleks je ponovo bio bombardovan. Toga 
dana stražari i uprava zatvora su nas razme­stili u dvorište. Mi smo 
to zvali ”dvorište zatvora”.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da. Vi sada pokazu­je­te to. 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Posle izve­snog vre­me­na poče­
lo je bombardovanje. Prve bombe pale su na kantinu, na zatvor­
sku kuhinju, a dru­ga bomba je pala na prijemnu zgradu gde je bilo 
167 zatvore­nika iz Đakovice (Gjakove), koji su tamo dove­de­ni kao 
taoci. Njima je reče­no da napu­ste zgradu i da nam se pridru­že na 
otvore­nom prostoru. Ali oni su rekli da je bolje da ostanu unu­tra 
i da poginu od NATO bombi, nego da izađu napolje i da budu 
masakrirani od strane Srba. Tokom celog tog dana nastavilo se 
bombardovanje zatvorskog kompleksa, uklju­ču­ju­ći i ono šta smo 
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mi nazivali ”sportskom halom” ili ”gimnastičkom salom”, koja je 
ovde. I sve dru­ge zgrade su bile, takođe, pogođe­ne.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Uskoro ćemo morati da pre­kine­
mo zbog pau­ze. Hteo bih samo da vam postavim još jedno pitan­
je, gospodine. Da li znate koliko je zatvore­nika poginu­lo 21. maja 
kao rezultat tog bombardovanja?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Više od 16 lju­di je poginu­lo 21. 
maja. Dakle, ako se tome doda ostalih devet, to je ukupno 23.

TUŽILAC RAJNEFELD: Časni Sude, ja bih pre­šao na dru­gu temu 
koja je dru­gačije prirode. Mislim da je ovo pogodan tre­nu­tak da 
napravimo pau­zu.

SUDI­JA MEJ: Da. Gospodine Rajne­feld, bilo bi korisno da i mi dobi­
je­mo kopiju te fotografije. 

TUŽILAC RAJNEFELD: Da. Mislim da je časni Sud ima.

SUDI­JA MEJ: Gde je?

TUŽILAC RAJNEFELD: Mislim da je ta fotografija u vašem mate­ri­
jalu u tabu­latoru, ali kada smo već kod tih administrativnih stvari, 
i dok razmišljam o tome, mislim da nisam zatražio broj za ovaj 
dokazni predmet koji je sada na grafoskopu.

SUDI­JA MEJ: Dobro, pogle­dajte da li može­te da napravite bolju 
kopiju fotografije za nas. Ovaj prime­rak koji mi imamo nije baš 
mnogo jasan. 

TUŽILAC RAJNEFELD: Da, ja nisam sigu­ran iako... Da, vi imate 
različitu kopiju. Napraviću kopiju fotografije koja je prikazana. 
Ona koje časni Sud ima u registratoru ću da pokažem kasnije sve­
doku. Dakle, ona koju imate u registratoru nije identična mojoj 
fotografiji, ali ima slične oznake. Tokom pau­ze ću da napravim te 
primerke.

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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SUDI­JA MEJ: One koje su prikače­ne uz izjavu koju imamo... 

TUŽILAC RAJNEFELD: Da. Tokom pau­ze ću da obezbe­dim kopi­
je dokaznog predme­ta za koji sam sada tražio da bude obe­le­žen 
brojem.

SUDI­JA MEJ: Samo da razjasnimo jednu stvar: On je rekao da je 
23 lju­di poginu­lo 21. maja?

TUŽILAC RAJNEFELD: Da, to je ono šta sam ja čuo od nje­ga da 
kaže. Da, časni Sude.

SUDI­JA MEJ: U redu. Ide­mo na pau­zu od 20 minu­ta.

TUŽILAC RAJNEFELD: Izvinjavam se, časni Sude. Samo još jedna 
stvar. U tabu­latoru 4 dokaznog predme­ta 165, veru­jem da se 
nalazi kopija doku­menta koji je sada na grafoskopu i različit je od 
onoga koji je prikačen… 

SUDI­JA MEJ: Bilo bi mnogo lakše da posle pau­ze počne­mo pono­
vo sa nekoliko dobrih kopija, ako se potru­dite da ih napravite i 
onda ćemo da im damo novi broj dokaznog predme­ta.

TUŽILAC RAJNEFELD: Svakako hoću. Da, časni Sude.

SUDI­JA MEJ: Hvala vam. Gospodine Krasnići, ne razgovarajte ni sa 
kim o svom sve­dočenju tokom pau­ze. 

(pau­za)

SUDI­JA MEJ: Izvolite, gospodine Rajne­feld.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Hvala. Gospodine Krasnići, pre 
nego što pre­đe­mo na 22. maj, želim da vam postavim nekoliko 
pitanja zbog razjašnjenja. Mislim da ste nam rekli koliki je bio broj 
lju­di koji su poginu­li u bombardovanju NATO. Vi ste ih pre­brojali i 
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završili sa brojem 23. Ali mi smo sada vide­li da je 21 poginu­lo 16 
lju­di. Kako ste došli do broja 23? Vi ste dodali devet i došli do bro­
ja 23. Odakle tih devet? Da li je to bilo istoga dana, 21. maja ili vi 
govorite o 19. maju? Možda može­te to da nam razjasnite. 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Izvinjavam se, ali nema pre­
voda.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Ne dobijate pre­vod. Dobro. Da 
poku­šam ponovo. Da li sve­dok dobija pre­vod u ovom tre­nutku? 
Očigledno ne. Počeo sam pre nego smo obojca bili spremni. Izvin­
javam se. U redu. Gospodine Krasnići, mislim da ste nam nepo­
sredno pre pau­ze rekli da ste dodali devet zatvore­nika broju od 
16 zatvore­nika koji su poginu­li 21. maja. Može­te li da nam kaže­te 
odakle ste dobili broj od tih devet zatvore­nika? Da li je to bilo dru­
gih devet zatvore­nika koji su poginu­li 21. ili vi mislite na 19. maj? 
Možda može­te da nam kaže­te šta podrazu­me­vate pod ovim? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Tog 21. maja poginu­lo ih je 
19. A onda su trojica poginu­la 21. maja. I ukupno je tokom NATO 
bombardovanja poginu­lo 23 čove­ka. I bilo je još devet dru­gih koji 
su poginu­li 23. maja, ali o njima mi još uvek nismo govorili. 

SUDI­JA MEJ: To još uvek nije jasno. 

TUŽILAC RAJNEFELD: Dobro, ide­mo korak po korak, ako može.

SUDI­JA MEJ: Počnimo sa 21. majem. Gospodine Krasnići, može­
te li, molim vas, da bude­te veoma pažljivi i da pažljivo saslu­šate 
pitanje?

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Koliko je, po vašem saznanju, 
poginu­lo lju­di 21. maja kao posle­dica bombardovanja? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: 19 zatvore­nika.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: A dva dana ranije, 19. maja, vi 
ste nam rekli da su poginu­la trojica, da li je to tačno?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da.

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)

Fond za humanitarno pravo

485

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Dobro, a sada bih želeo da 
ide­mo hronološkim redom. Ide­mo na 22. maj, dakle jutro nakon 
dru­gog bombardovanja NATO. Ja bih vas zamolio da se prise­tite 
događaja koji se dogodio negde oko 6.30. Recite nam ovo, što je 
mogu­će detaljnije, molim vas. Recite nam šta se to dogodilo 22. 
maja 1999. godine?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Toga dana u 6.30, nalazili smo 
se na sportskom tere­nu na otvore­nom prostoru i došao je jedan 
policajac sa megafonom, okre­nuo se pre­ma nama i sa stražarnice 
zatvora rekao: “Mi ćemo da vas pre­me­stimo u niški zatvor, zbog 
vaše lične sigurnosti”. Zbog ružnih isku­stava koje su dru­gi albanski 
zatvore­nici ranije imali u niškom zatvoru, mi smo rekli da ćemo 
da zapalimo i uništimo sva naša lična doku­menta zbog toga što 
će zatvorski stražari da nas pre­mlate i sa nama da loše postu­paju. 
Dakle, to je ono šta smo mi i učinili. Negde oko 6.00 ista osoba i 
dva pomoćna čuvara okre­nu­la su se pre­ma nama i ponovo su nam 
se obratili megafonom. Rekli su nam: “Imate još deset minu­ta da 
se postrojite i da bude­te spremni”.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Možda biste mogli nešto da 
nam razjasnite? Mislim da ste rekli da je od vas zatraže­no da se 
postrojite oko 6.30, a nakon toga ste rekli da su vam se oni kasni­
je, u 6.00, ponovo obratili. Možda može­te da nam razjasnite ova 
pome­nu­ta vre­me­na. Možda vas ja nisam dobro shvatio. Kada su 
vam se oni prvi put obratili megafonom, a u koje vre­me su vam 
rekli da će da vas pre­bace u niški zatvor? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Oni su nas probu­dili u 5.30,  
i to ista osoba koja je bila sa megafonom. A ostalo je bilo u  
6.00.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Dakle, gospodine, da li su se 
onda zatvore­nici konačno postrojili na sportskom tere­nu? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Mi smo poče­li da se postrojava­
mo, otprilike u pet ili šest redova.

Fond za humanitarno pravo

suĐenje slobodanu miloŠeviĆu \ transkripti 

486

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Koliko se, po vašoj proce­ni, 
ukupno lju­di tada postrojavalo na sportskom tere­nu ispred stra­
žarnice?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Pa zatvore­nici su poče­li da se 
postrojavaju…

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Izvinite, moje pitanje je da li 
može­te da nam kaže­te brojčanu proce­nu, koliko se lju­di postro­
jilo?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Više od 800, jer neki su se 
zatvore­nici sakrivali unu­tar zatvorskog kompleksa.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Dobro, a šta se onda dogodilo, 
ako se bilo šta dogodilo?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Nakon što su nam po dru­gi 
put rekli da se postrojimo, nakon nekih tek pet sekundi, poče­li su 
da bacaju ručne bombe, četiri ili pet, a onda su pucali iz ručnim 
bacačem i iz raznih vrsta lakog naoru­žanja, polu­au­tomatskih puša­
ka, mitralje­za i pušaka, u tom tre­nutku.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Na koga su oni pucali?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Pucali su na nas koji smo bili 
postroje­ni, dok smo se postrojavali i to sa svih zidova zatvora, a 
pogotovo sa onih mesta na kojima su zidovi bili ošte­će­ni od bom­
bi NATO. Tamo su stajali stražari.

TUŽILAC RAJNEFELD: Časni Sude, mi smo tokom pau­ze raspode­
lili kopije ovog dokaznog predme­ta. Da li su one pre­date časnim 
sudijama? Mi ih imamo.

SUDI­JA MEJ: Molim vas broj dokaznog predme­ta.

sekre­tar: Ovo će da bude dokazni predmet Tužilaštva broj 289.

TUŽILAC RAJNEFELD: Hvala vam, časni Sude. Želim da kažem, 
časni Sude, da je to već označe­no kao dokazni predmet broj165.

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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SUDI­JA MEJ: Da, znam.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Dobro. Sada, gospodine, pogle­
dajmo tu novu fotografiju na grafoskopu. Može­te li da nam kaže­
te, gospodine, da li se stražarnica vidi na toj fotografiji, na ovom 
dokaznom predme­tu? Kada se gle­da na sportski teren, da li se ta 
stražarnica vidi na ovom dokaznom predme­tu ili se nalazi izvan 
fotografije? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Stražarnica bi tre­bala da bude 
negde ovde, dole. Na prvoj kopiji, to može da se vidi, ali ne i na 
ovoj fotografiji. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Dobro. Vi ste, takođe, stavili pri­
medbu na ugao snimanja ove dru­ge fotografije, iz vazdu­ha. Mogu 
li da zamolim sudskog poslu­žitelja da ovo stavi na grafoskop? 
Mislim da je ovo kopija fotografije koja je prikače­na uz izjavu i tu 
se vidi ta lokacija. Izvinjavam se zbog lošeg kavlite­ta ovog doku­
menta, među­tim to je najbolja kopija koju imamo. U redu. Pre 
sve­ga, gospodine, da li pre­poznaje­te ovaj doku­ment i da li ste vi 
u tom doku­mentu une­li svoje inicijale?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Dobro. Sada, moramo prvo da 
se orijentiše­mo u odnosu na to šta ovaj doku­ment predstavlja. 
Pri vrhu fotografije vidimo reč “stražarnica”, a odmah ispod toga 
vidimo područje na kom mislim da piše “sportski teren”. Da li je 
to tačno? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, to je tačno.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da. I samo da bismo razjasnili, 
znači, to je onaj isti sportski teren koji se vidi na donjem desnom 
uglu prethodne fotografije?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, to je tačno.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Dobro. Znači sada gle­damo istu 
stvar, odnosno ovaj doku­ment, ali iz različitog ugla. Sada, može­te 
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li da nam kaže­te gde su bili postroje­ni zatvore­nici na ovom doku­
mentu koji se sada nalazi na grafoskopu i odakle se pucalo? Molim 
vas da nam to pokaže­te pokazivačem?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ovde je sportski teren, a ovde 
je stražarnica. Stražarski toranj gde su stajali stražari, a stroj je bio 
duž ove linije, ove zgrade i pucnjava je došla iz pravca stražarskog 
tornja i, takođe, sa ovog spoljnjeg zida i sa dru­ge strane zida. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Kao rezultat pucnjave koju ste 
vi opisali, šta se dogodilo lju­dima koji su se postrojavali pred stra­
žarnicom?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Većina nas nije znala šta se 
dešavalo, ali neki su se bacili na zemlju, jer su shvatili da su Srbi 
poče­li da nas ubijaju. I bilo je 97 lju­di koji su ubije­ni, a 157 ih je 
ranje­no. Mnogi su kasnije, takođe, umrli zbog nedostatka lekarske 
nege.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Koliko dugo su pucali stražari sa 
zida i stražarskog tornja? Koliko dugo je to trajalo, gospodine?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Postojale su dve faze. Prva 
faza sa ručnim bombama i dru­ga faza iz automatskog oružja, i to 
je trajalo nekih 10 minu­ta. I kad su oni menjali šarže­re, mi smo 
poku­šali da se sakrije­mo u uglovima, a sve to zajedno je trajalo 
nekih 10 minu­ta. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Možda može­te da nam opiše­te 
šta se vi uradili? Vi ste, znači, takođe bili postroje­ni na sportskom 
tere­nu ispred stražarnice, zar ne?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da. Ja sam bio negde ovde.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Vi sada pokazu­je­te gornji desni 
ugao koji označava sportski teren, za potre­be zapisnika. Da?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja sam onda sa nekoliko prija­
telja pošao u ovom pravcu pored ”Bloka C” i dole do sportskog 
kompleksa.

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Kako ste uspe­li da napu­stite to 
područje dok je trajala pucnjava? Kako ste uspe­li da pobegne­te? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Pa zbog mog isku­stva iz JNA 
tokom slu­ženja vojnog roka i mog isku­stva tokom rata kao vojnika 
UČK, ja sam znao da kad se menjaju šarže­ri, postoji kratka pau­za i 
to sam iskoristio da pobegnem u dru­gi deo zatvora.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Da li se pucnjava nastavi­
la nakon te pau­ze u kojoj su menjani šarže­ri? Da li su oni ponovo 
nastavili da pucaju?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, ponovo su poče­li da puca­
ju, ali tada nasu­mice. 
TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Odakle se pucalo, kada 
se pucnjava nastavila?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Iz istog sme­ra, ali takođe i sa 
dru­gih stražarnica koje su se nalazile u dru­gim uglovima zatvor­
skog kompleksa i koji se ne vide na ovoj fotografiji.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Gde ste vi otišli? Rekli 
ste nam da ste pošli pre­ma ”Bloku C” i na kraju došli do mesta 
koje se ne vidi dobro na fotografiji. Recite nam kuda ste pošli? 
Ovde vidimo zgradu na kojoj piše “pozorište” i vi ste otišli ispod 
nje­ga, da li ste?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Pošli smo u sme­ru ”Bloka C” i 
tu je bila jedna asfaltirana ulica blizu pozorišta i onda sam došao 
do sportske dvorane, označe­ne kao “gimnastička sala”.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Razu­mem. Vi ste otišli do gim­
nastičke sale. Da li ste vide­li šta su uradili dru­gi zatvore­nici koji su 
pre­žive­li? Da li ste vide­li šta su oni uradili?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Gde su oni otišli?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Mi smo svi pobe­gli u različitim 
sme­rovima i ove smo zgrade iskoristili kao zaštitu od pucnjave sa 
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stražarnica, a koja je dolazila sa sve četiri strane. Pre­ma tome, sakri­
li smo se izme­đu zgrada.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Koliko dugo ste se krili? Rekli ste 
da je to poče­lo negde izme­đu 5.30 i 6.30 22. maja. Nakon ovog 
incidenta sa pucnjavom, šta ste vi radili ostatak toga dana?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Pomogli smo ranje­nim zatvo­
re­nicima. Negde od 13.00 ili 14.00 otišli smo na mesto gde se to 
dogodilo i tamo smo poslagali leše­ve i takođe smo uklonili nekoli­
ko lju­di koji su tamo ležali ranje­ni. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li znate koliko lju­di je bilo ubi­
je­no tokom te pucnjave u ranim jutarnjim satima 22. maja?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: U to vre­me ukupno je bilo 
ubije­no 97 lju­di, pre­ma mom prijatelju koji je pre­brojao leše­ve. 
A među njima su bili zatvore­nici koji su bili osu­đe­ni zbog običnih 
krivičnih dela. 

SUDI­JA KVON: Pre nego što kre­ne­mo dalje, gospodine Rajne­
feld... 

TUŽILAC RAJNEFELD: Da, časni Sude.

SUDI­JA KVON: Gospodine Krasnići, vi ste rekli da ste prime­tili da 
je došlo do kratke pau­ze tokom koje su menjani šarže­ri. Da li je 
to tačno? Da li to znači da je na vas pucala samo jedna osoba sa 
stražarnice u tom tre­nutku?

SVEDOK KRASNI­ĆI: Ne, mi smo bili u velikoj gru­pi i mi smo se 
među­sobno poznavali. Mi smo svi došli iz istog kraja. I kad su 
menjali šarže­re, mi smo jedni dru­gima vikali “e sada je vre­me, kre­
nimo”. Pre­ma tome, ja sam na osnovu svog isku­stva znao da ću 
tokom tog kratkog intervala da imam vre­me­na da pobegnem.

SUDI­JA KVON: Recite nam, ako se može­te da se setite, koliko je 
lju­di pucalo na vašu gru­pu?

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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SVEDOK KRASNI­ĆI: Nama je bilo veoma teško da vidimo sve lju­
de koji su pucali. Ali u stražarskom tornju nalazio se jedan stariji 
stražar i još dvojica pored nje­ga, sa svake strane. A u rupama u 
zidu od bombardovanja NATO mogle su da se vide cevi automat­
skih pušaka upe­re­nih pre­ma nama. 

SUDI­JA KVON: Hvala vam.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Ako mogu da se nadove­žem 
na ovo. Da li ste vi u stanju, gospodine, da nam date otprilike 
proce­nu broja lju­di koji su pucali na vas? Da li je to bilo sa jednog 
mesta? Da li je bio jedan, da li ih je bio trojica? Da li ih je bilo pet­
ne­stak? Da li može­te da nam date barem gru­bu proce­nu broja 
lju­di koji su pucali na zatvore­nike? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Pa mora da ih je bilo oko 
20, ako ne i više. Zbog toga što tokom noći, dok smo spavali na 
otvore­nom na sportskom tere­nu, čuli smo da se u tom području 
kre­će jedan traktor. Nema sumnje da je traktor dove­zao municiju. 
Ispalje­na je i jedna granata iz zolje koja je pala negde blizu pozo­
rišta i onda smo čuli glas na srpskom koji kaže: “Nemojte više da 
pucate”.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Ova “zolja” koju ste pome­nu­li, 
da li je to neka vrsta oružja?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: “Zolja” je jedna vrsta oružja 
koja izgle­da kao ručni raketni bacač. Ne znam koje dru­go značen­
je to ima. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da. Dobro, gospodine. Vi ste 
nam sada rekli da ste se vi i odre­đe­ni broj zatvore­nika sakrili. Može­
te li da nam kaže­te da li ste se krili i tokom noći, odnosno šta se 
dogodilo sle­de­ćeg dana? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Tokom noći, oko 315 zatvore­
nika, odnosno neki od nas, prove­lo je noć u ”Bloku C” koji je bio 
izolacioni blok i koji je ranije bio bombardovan, a ostatak je ostao 
u podru­mu kuhinje. Tokom noći organizovali smo neku vrstu 
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samoodbrane zbog toga što smo se bojali da bi nam se još i nešto 
gore moglo dogoditi i da mogu da nas masakriraju iz blizine. Zato 
smo pripre­mili različite stvari koje smo tamo zate­kli i tako da smo 
na taj način spre­mili neku vrstu samoodbrane. Dakle, mi smo uze­li 
nogare od kre­ve­ta, prozorske okvire, konopce, motke i sve smo to 
spre­mili za sutrašnji dan. Negde u 5.30 došla je jedna gru­pa Srba 
iz vojske, policije, paravojske, bili su iz različitih formacija i oni su 
poče­li da otvaraju kanalizacijske šahtove i poče­li su da u njih uba­
cu­ju ručne bombe i pucali su u one koji su se u šahtovima sklonili. 
Pone­kad bi im pucali u leđa. Onda su došli do kuhinje i poče­li su 
da ubacu­ju ručne bombe u kuhinju. Nakon nekog vre­me­na prisilili 
su te lju­de da se pre­daju. Prisilili su ih da stave ruke na potiljak i da 
dođu do sportske dvorane. Zatim su poslali dvojicu zatvore­nika u 
”Blok C” koji su nam rekli da i mi moramo da se pre­damo za 15 
minu­ta. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Ti lju­di koji su bili u šahtovima 
i u kuhinji, da li su ti lju­di ranije bili na sportskom tere­nu i da li je 
na njih ranije pucano?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Isti oni lju­di koji su bili postro­
je­ni su se razde­lili. 315 lju­di je otišlo u ”Blok C”, a ostatak je otišao 
u kuhinju i tamo smo se sklonili tokom noći. Dakle, to su bili isti 
lju­di.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Kakav je bio učinak tih ručnih 
bombi i pucnjave? Da li je, pre­ma vašem saznanju, još više lju­di 
ubije­no u jutarnjim satima 23. maja 1999. godine? Da li su ovi 
lju­di poginu­li od toga?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Nekoliko lju­di u podru­mu 
pozorišta je izgu­bilo je život, gde se krilo 22 čove­ka. To je podrum 
sa mnogo raznih prostorija. Tamo se nalazila strojarnica, ložionica, 
centralno gre­janje. I od tih 22 čove­ka, deve­toro je bilo ubije­no iz 
blizine, dok su bili postroje­ni uza zid, a jednog od njih sam pozna­
vao. Nje­govo ime je bilo Zef Kćiraj (Zef Kciraj). On je sin Hilje Kći­
raj (Hile Kciraj). Bio je u istoj ćeliji sa mnom. 

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Gospodine, nakon ovog inciden­
ta vi ste nam rekli da vam je bilo dato neko vre­me da se pre­date. 
Recite nam da li su se zatvore­nici zaista pre­dali i ako jesu, kuda su 
bili odve­de­ni i šta se dogodilo? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Poslali su dvojicu zatvore­nika iz 
kuhinje u ”Blok C”, kako bi nam rekli da se pre­damo i da izađe­mo 
sa rukama na potiljku i dođe­mo do sportske dvorane. Tamo su nas 
sve oku­pili na gomilu.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: I kad su vas saku­pili, da li vam 
je neko nešto rekao? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Sve su nas saku­pili u sportskoj 
dvorani i onda su došli neki srpski novinari i jedan grčki novinar, ne 
znam kojoj tele­vizijskoj stanici ili novinskoj agenciji je on pripadao. 
Pre­brojali su leše­ve i rekli su da je to učinio NATO. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Ja se izvinjavam. Čekajte. Koji 
leše­vi su bili pre­brojani i ko ih je pre­brojao i šta su rekli ko je to 
uradio? NATO? Možda to može­te da kaže­te redom. Koliko sam 
shvatio, bila je odre­đe­na neka konfe­rencija za štampu za neke srp­
ske novinare zajedno sa grčkim novinarom, da li je to tačno? Pre 
sve­ga, može­te li da nam kaže­te koliko je bilo tela? Koliko je lju­di 
bilo pobije­no?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: To je tačno.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Dobro. Recite nam, dakle, koli­
ko je lju­di izgu­bilo život? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Može­te li da nam kaže­te, gospo­
dine, ako znate, koliko lju­di je izgu­bilo život kao rezultat pucnjave 
na sportskom tere­nu i tokom incidenta sle­de­ćeg jutra, kada su 
terali lju­de iz časa u čas iz kuhinje?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: U pucnjavi je ubije­no oko 153 
lju­di. 

Fond za humanitarno pravo

suĐenje slobodanu miloŠeviĆu \ transkripti 

494

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Sada, na toj konfe­renciji za štam­
pu, da upotre­bimo taj izraz u nedostatku boljeg, ko je ukazao da 
je to učinio NATO? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Srpski policajci i stražari koji su 
došli sa njima.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li su ti leše­vi, odnosno leše­vi 
lju­di koji su ubije­ni na sportskom tere­nu i lju­di koji su bili ubije­ni 
sle­de­ćeg jutra, da li su ih ti novinari vide­li?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, sve su vide­li toga dana. To 
je bilo 23. maja.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Sada, sle­de­ćeg dana, 
gospodine, 24. maja 1999. godine, šta vam se dogodilo, kuda 
ste vi otišli?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Nakon toga, oni su nas zatvo­
rili u sportsku dvoranu i rekli da će da nas odve­du u zatvor ”Smre­
kovnica” (Smre­konice) blizu Kosovske Mitrovice (Mitrovice) ili u 
zatvor u Lipljanu. Sle­de­ćeg jutra, u 6.00, oni su nas postrojili i ukr­
cali nas u osam autobu­sa, sme­stili ranje­ne u četiri kamiona i poslali 
su nas u selo Dubravu pored Istoka, a nakon toga u Lipljan.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: I vi ste ostatak svoje kazne izdr­
žali u Lipljanu. Da li je to tačno?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: U Lipljanu smo ostali ukupno 
17 dana, do 10. juna kad je NATO počeo da ulazi na Kosovo u 
skladu sa sporazu­mom, a u junu su nas odve­li u zatvor u Niš gde 
sam ostao još tri mese­ca. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu, gospodine. Sada, jeste 
li vi lično poznavali neke lju­de koje su srpske snage ubile bilo na 
sportskom tere­nu, bilo sle­de­ćeg jutra kada su oni bacali ručne 
bombe u šahtove i pucali u podru­mu kuhinje? Da li ste vi pozna­
vali bilo koga od lju­di koji su bili ubije­ni?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, poznavao sam nekoliko 
njih. 

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li sada po sećanju može­te da 
nam kaže­te neka od ime­na lju­di koji su izgu­bili život ili bi vam bilo 
od pomoći da možda pre­poznate ime­na tih lju­di na spisku? Da li 
ste u stanju da se setite bez gle­danja u spisak?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Sećam se više pre­zime­na nego 
ime­na. Bilo bi mi od velike pomoći kada bih imao spisak. 

TUŽILAC RAJNEFELD: Časni Sude, imam ovde jedan spisak i 
predlažem da se on pokaže sve­doku i upitao bih sve­doka da li 
on pre­poznaje neka od ime­na lju­di na tom spisku, a koji su toga 
dana ubije­ni.

SUDI­JA MEJ: Kakav je to spisak?

TUŽILAC RAJNEFELD: To je isti spisak koji se nalazi u dodatku 
”J”.

SUDI­JA MEJ: O tome će da sve­doči neko dru­gi, zar ne?

TUŽILAC RAJNEFELD: Ja sam jednostavno hteo da pitam sve­doka 
koliko ime­na sa ove liste on poznaje. 

SUDI­JA MEJ: Shvatam.

TUŽILAC RAJNEFELD: Možda to mogu da uradim na ovaj način. 
Ja ću da ga zamolim da to učini po sećanju. 

SUDI­JA MEJ: Da.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Hvala vam. Koliko sam ja shva­
tio, gospodine, vi ne znate sva ime­na tih lju­di. Može­te li da nam 
kaže­te, po sećanju, koliko se tih ime­na može­te setiti, tih lju­di koje 
su srpske snage ubile tokom 22. i 23. maja 1999. godine?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Mogu da se prise­tim da su sle­
de­ći lju­di bili ubije­ni od strane NATO: Fadil Beze­raj (Fadil Beze­raj) 
iz Rašića (Rashiq) pored Peći. 
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Gospodine, ja razu­mem da vi 
znate ova ime­na. Sada vas pitam da mi kaže­te ime­na lju­di, ne 
onih koje su ubile NATO snage, već ime­na lju­di koje su ubile 
srpske snage. Razu­meo sam da vi takođe znate ime­na lju­di koji 
su poginu­li od bombardovanja NATO, ali to nije moje pitanje u 
ovom tre­nutku. 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Sahit Ibrahimaj (Sahit Ibrahi­
maj) iz Kotradića (Kotradic) u opštini Peć je bio ubijen od strane 
srpskih snaga, a takođe Agim Elšani (Agim Elshani) iz grada Kline 
(Kline), Zahir Agu­ši (Zahir Agushi) iz grada Kline, Zek Hasan Metaj 
(Zek Hasan Metaj) iz sela Stre­lica (Stre­lice) u opštini Dečani (Deca­
ne). Iber Gogaći (Iber Gogaci) iz sela Kosu­rić (Kosu­riq) pored Peći 
i bilo je još mnogo dru­gih ime­na koja sam zaboravio. Tre­nutno ne 
mogu da ih se setim.

TUŽILAC RAJNEFELD: Hvala vam. Časni Sude, ja nisam hteo da 
ovo bude test memorije za ovog sve­doka ili prove­ra. Predložio bih 
da mu pokažem spisak i upitao bih ga da li on pre­poznaje neka 
ime­na, osim ako časne Sudije smatraju da to ne bi bilo odgovara­
ju­će da se učini. 

SUDI­JA MEJ: Jedina stvar koja je jasna jeste da će ova stvar da 
bude ospore­na. Kako Tužilaštvo name­rava da dokaže broj lju­di 
koji su bili ubije­ni?

TUŽILAC RAJNEFELD: Biće takođe dru­gih sve­doka koji će moći o 
tome da sve­doče, tako da ćemo sigurno da imamo ime­na koja će 
kasnije da budu dodata u ovom proce­su, časni Sude.

SUDI­JA MEJ: Pokažite mu spisak.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Zapravo spisak koji sam ja želeo 
da pokažem... 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Zahir Agu­ši.

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: To je neko koga ste već pome­
nu­li?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da. Avni Gaši (Avni Gashi).

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu.
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Zef Kćiraj.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Tog čove­ka ste ranije spome­nu­li 
u sve­dočenju, pre nego što vam je pokazan spisak. 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Valentin Nikol Bibaj (Valentin 
Nikoll Bibaj). Derviš Silaj (Dervish Sylaj).

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li su to ime­na koja pre­pozna­
je­te, gospodine?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: To su lju­di koje sam ja lično 
poznavao. 

TUŽILAC RAJNEFELD: Nemam više pitanja u ovom tre­nutku, 
časni Sude. Hvala vam, časni Sude.

SUDI­JA MEJ: Izvolite, gospodine Miloše­viću.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Postoji ovde juče i danas gru­ba manipu­la­
cija oko traka navodne egze­ku­cije koja se očigledno nije odigrala 
i, gospodine Mej, gospodine Mej, vi ste mi uskratili mogućnost da 
odgovorim na ovakvu manipu­laciju. 

SUDI­JA MEJ: Da li vi želite da postavite ovom sve­doku neko pitan­
je ili ne? Ako želite, vi može­te da ga unakrsno ispitate.

UNAKRSNO ISPI­TI­VANJE: OPTUŽENI MILOŠEVIĆ

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Tvrdite da ste bili uhapše­ni 
11. septembra 1998. godine. Da li je to tačno? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi ste osu­đe­ni na vre­mensku 
kaznu zatvora u trajanju od 12 mese­ci. Da li je to tačno? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A za šta ste vi osu­đe­ni, za koje 
krivično delo?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Osu­đen sam po članu 125 Kri­
vičnog zakona.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A vi ste tokom glavnog ispiti­
vanja rekli da ste osu­đe­ni kao navodno član UČK, a iz ovih poda­
taka koje ste sami dali, ne samo da ste bili pripadnik UČK, već i 
komandat štaba za Barane. Da li je to istina?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja sam bio komandant tamo u 
vojnoj bazi u kasarni ”Gorak”. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Dakle, ne može se reći 
da ste vi bili osu­đe­ni zbog neče­ga šta ste navodno bili, već zbog 
neče­ga šta vi jeste bili. Da li je to tako? Da li ste kao pripadnik i 
komandant štaba UČK, da li je vaša gru­pa organizovala i uče­stvo­
vala u terorističkim akcijama protiv naših snaga, vojnika, policijskih 
oficira i civila? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja nisam uče­stvovao ni u 
kakvim aktivnostima OVK. Ja sam bio u vojnoj kasarni i pomagao 
sam logistički OVK, tačnije obu­čavao sam budu­će vojnike.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači, vi se kao komandant 
štaba UČK u Baranu niste bavili aktivnostima UČK. Vi niste uče­stvo­
vali ni u kakvim borbama. Da li to poku­šavate da kaže­te? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja nisam uče­stvovao ni u 
kakvim borbama, ja sam samo bio pozvan da rukovodim obu­kom 
mladih lju­di koji će kasnije da postanu vojnici. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači, vi ste obu­čavali novore­
gru­tovane članove UČK. Da li je to bio vaš posao?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, to je tačno.

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Od onih lju­di koje ste vi tre­
nirali, koliko je njih uze­lo uče­šća u ubistvima vojnika, policijskih 
oficira i civila? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Neki od njih su bili uklju­če­ni u 
organizovane akcije, aktivnosti. Neki od njih su bili stražari. Neki 
su bili u kasarnama. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A koliko je njih izgu­bilo svoje 
živote u tim akcijama koje vi pominje­te?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Nije­dan od mojih vojnika nije 
poginuo u akcijama.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kada ste bili pušte­ni iz zatvo­
ra, da je li to bilo tačno u tre­nutku kada ste izdržali svoju kaznu 
od 12 mese­ci? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ne razu­mem sasvim vaše pitan­
je.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kada ste vi pušte­ni iz zatvora? 
Kog datu­ma ste vi pušte­ni?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: 11. septembra 1999. godine 
pušten sam iz zatvora u Nišu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pošto ste uhapše­ni 11. sep­
tembra 1998. godine, to znači da ste u zatvoru prove­li tačno godi­
nu dana, onoliko na koliko ste bili osu­đe­ni. Da li je to istina? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, to je istina.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li mislite da ste oštro osu­
đe­ni, s obzirom da za to krivično delo za koje ste vi osu­đe­ni, kazna 
može da bude do 15 godina zatvora, ali vi ste bili osu­đe­ni samo 
na godinu dana?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Istražni sudija, tačnije sudije, 
nisu bili u stanju da odu na lice mesta da priku­pe informacije gde 
sam ja bio i gde su članovi OVK bili, tako da smo mi osu­đe­ni za 
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kolaboraciju sa OVK i za to što smo bili članovi Demokratskog 
save­za Kosova.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li vi kaže­te da oni nisu 
bili u stanju da dokažu sve ono šta ste vi stvarno radili? Da li je to 
tačno?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Oni nisu imali nikakvih dokaza.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali vi sada može­te vide­ti ovde 
da su svi vaši dokazi očiti. Recite mi koliko je projektila NATO avija­
cija ispalila na zatvor ”Dubravu” 19. maja? Da li se sećate?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ukupno četiri projektila.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja pitam za 19. maj 2002. 
godine, to je bio prvi dan bombardovanja zatvora?

SUDI­JA MEJ: Ne. Došlo je do gre­ške u pre­vodu. To mora da je bila 
1999. godina, a ne 2002. godina. Ili je lapsus. Da. Nastavimo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da, svakako. To je bilo 1999. 
godine. Možda je to bila moja gre­ška. Možda sam ja rekao 2002. 
godine. Možda nije gre­ška u pre­vodu, ali u svakom slu­čaju svi zna­
mo na šta sam mislio. Dakle, da li mogu da dobijem odgovor?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Kao što sam rekao, pala su 
ukupno četiri projektila.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li se sećate koliko je lju­di 
tada izgu­bilo svoje živote?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Troje je poginu­lo i pre­ko 15 
njih je bilo ranje­no.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li može­te da mi objasnite 
kako to vi kao zatvore­nik u zatvoru koji je, kao što smo vide­li na 
dijagramu, u prilično velikom zatvoru, može­te da znate pre­cizno 
podatke o poginu­lima, o ranje­nima i tako dalje? Na osnovu čega 
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ste vi imali mogućnost da sve to vidite, saznate, čuje­te, pre­bro­
jite?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja imam pomalo isku­stva, deset 
godina isku­stva u Demokratskom save­zu Kosova, od 1991. godine 
nadalje, a imam i neko obrazovanje, tako da mogu da brojim.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ne znam da li vam je bilo 
jasno moje pitanje. Vi ste zatvore­nik, kako ste vi u mogućnosti da 
se slobodno kre­će­te po zatvoru, da brojite i ustanovite tačno sve 
što se u zatvoru događalo? Da li to znači da ste se vi slobodno kre­
tali kroz sve delove zatvora i u mogućnosti da otkrije­te sve o tim 
stvarima o kojima mi sada govorimo?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Posle bombardovanja mogli 
smo slobodno da se kre­će­mo po celom kru­gu zatvora, samo 
nismo mogli da prilazimo zidovima, jer je postojalo nare­đenje 
pre­ma kome je svako ko bi se približio zidu bio ubijen. Među­tim, 
unu­tar zidova, mi smo mogli da se slobodno ili skoro sasvim slo­
bodno kre­će­mo. A takođe smo imali i kontakte sa svim dru­gim 
zatvore­nicima i mogli smo da saznamo o tome šta su svi zatvore­
nici govorili o svojim prijateljima i šta se dogodilo njihovim prija­
teljima i rođacima i lju­dima oko njih.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Na strani 4, u tre­ćem 
pasu­su, vi navodite da su čuvari rekli ostalim zatvore­nicima da 
pomognu onim zatvore­nicima koji su se nalazili u ”Bloku C”, da 
li je to tačno?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: To se desilo samo 19., kada 
su stražari pobe­gli iz ”Bloka C” i rekli dru­gim zatvore­nicima da 
pomognu svojim bližnjima. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, kakva je bila vrsta ove 
pomoći?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Mi smo bili... Samo oni od nas 
koji su bili u samicama smo mogli da se kre­će­mo slobodno kao 
ostali. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Samo, znači, vi koji ste bili u 
izolaciji mogli ste da se kre­će­te unaokolo. Jesam li vas dobro razu­
meo ili nešto oko ovog transkripta nije tačno? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Oni koji su bili na slobodi su 
mogli da se kre­ću slobodnije nego mi, ali kasnije, kada smo pušte­
ni iz izolacije, mogli smo da se kre­će­mo po kru­gu tog kompleksa 
isto toliko slobodno kao i oni.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li znate koliko je bombi 
palo 21. maja u tom bombardovanju, a koje je bilo, kako i sami 
tvrdite, vrlo masivno?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja znam za 24 projektila.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I koliko je bače­no bombi?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ne razu­me­te šta sam rekao. 
Rekao sam 24 projektila.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Vi ste rekli u vašoj izja­
vi: “Dva dana kasnije, 21. maja, ponovo su bombardovali zatvor. 
Bombardovanje je poče­lo oko 10.30. Čuvari su rekli zatvore­nicima 
da napu­ste blokove sa ćelijama i da ostanu napolju na otvore­nom 
prostoru. Čuvari su potom ponovo izašli van kru­ga. Video sam 
avione iznad zatvora, kao i bombe i rake­te kako dolaze od njih. 
Zgrade su bile pogođe­ne, a bombe i rake­te udarile su u betonske 
površine. Veliki betonski blokovi lete­li su kroz vazduh. Jedna bom­
ba je pala na beton udaljen oko 25 metara od dvorane za priredbe 
i 16 zatvore­nika poginu­lo je na licu mesta od eksplozije, kao i od 
odronjavanja betona koji je pao po njima. Oni su se nalazili na 
području izme­đu pozorišta”. Onda govorite o tome da ste napisa­
li reč “u pomoć” na zemlji, a onda nastavljate: “Bombardovanje 
je trajalo ceo dan sve do veče­ri sa jednim pre­dahom od 14.00 do 
16.00. Zatim se bombardovanje nastavilo još jedan sat i trajalo 
do 1700 “ i tako dalje. I tu kaže­te: “Palo je, otprilike, 24 bombe”. 
Znači ceo dan je trajalo bombardovanje i vi ste brojali pre­cizno i 
ustanovili da je palo 24 bombe. Da li je to tačno? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, to je tačno.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I znači tačno je da su čuvari 
zatvora pustili sve zatvore­nike da izađu iz ćelija i budu na otvore­
nom prostoru da bi se zaštitili? Je li tako?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Kao što sam pokazao na ovoj 
skici, mi smo se nalazili u zatvorskom dvorištu koje se nalazi u cen­
tru kompleksa i kada je poče­lo bombardovanje, jedna bomba je 
pala blizu te sale i zidovi su dignu­ti u vazduh i lete­li su kroz vazduh 
i padali na lju­de. I bilo je nekoliko lju­di koji su pogođe­ni ovim 
gromadama betona. Ukupno 16 ih je poginu­lo, a troje je umrlo 
kasnije, što čini ukupno 19.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Vi govorite o onima 
koji su poginu­li napolju. A da li znate koliko je zatvore­nika ostalo 
u zatvorskim ćelijama, za vre­me NATO bombardovanja zatvora? 
Koliko njih je poginu­lo unu­tar zatvorske zgrade, osim onih koji su 
pobije­ni napolju? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: U zatvorskim zgradama pogi­
nu­lo je samo četvoro. U prijemnom bloku, gde je bilo 167 zatvo­
re­nika iz Đakovice (Gjakove), koji su bili uze­ti kao taoci, a onda na 
ulaznoj kapiji je bilo četvoro poginu­lih. Tako da ako njih dodate, 
to ukupno čini 19 lju­di.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kakvi taoci? Ne razu­mem. Vi 
uvodite nešto sasvim novo. Ko je držan kao taoc?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Tokom 16. maja, dva autobu­
sa su došla iz Đakovice puna lju­di, civila koji su uze­ti iz grada kao 
taoci. Odve­de­ni su iz svojih prodavnica, iz kuća, iz celog grada i 
dove­de­ni u Dubravu. I kao što vi i sami znate, bilo je više od hilja­
du osu­đe­nika. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: O broju osu­đe­nika vas ne 
pitam sada, nego ja vas pitam o kakvim taocima vi govorite u 
zatvoru? Ja razu­mem lju­de koji su bili pod istragom ili su bili osu­
đe­ni. Šta su ovi taoci o kojima vi govorite u zatvoru? Kako može­te 
imati taoce u zatvoru?

Fond za humanitarno pravo

suĐenje slobodanu miloŠeviĆu \ transkripti 

504

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Kao što sam rekao, oni su bili 
odve­de­ni iz grada. Oni su bili odvoje­ni od svojih porodica. Nji­
hove porodice su bile poslate u Albaniju (Albania). A ovi lju­di su 
bili dove­de­ni u Dubravu. Protiv njih nisu čak podignu­te nikakve 
optu­žnice. Oni su bili samo optu­že­ni i osu­đe­ni nakon što je rat 
bio okončan. 

SUDI­JA KVON: Gospodine Miloše­viću, samo tre­nu­tak. Gospodine 
Krasnići, ja ne razu­mem odakle ova cifra 19. Rekli ste da je 16 lju­di 
poginu­lo napolju i da je četvoro poginu­lo unu­tar zatvorske zgra­
de. Kada to sabe­re­mo, dobije­mo 20. Može­te li to da razjasnite?

SVEDOK KRASNI­ĆI: Ukupno je bilo 19 poginu­lih uklju­ču­ju­ći i onu 
četvoricu, a onda se taj broj pove­ćavao. Jedan čovek je umro na 
putu do bolnice u Peći. Bila su dru­ga dvojca koji su bili ranje­ni tog 
dana za koje su mislilo da su nestali.

SUDI­JA KVON: Hajmo da se koncentriše­mo na događaje koji su 
se desili 21. Pome­nu­li ste 16 osoba. Da li je to jedan od onih koji 
je poginuo napolju u dvorištu zatvora, od bombe?

SVEDOK KRASNI­ĆI: Da.

SUDI­JA KVON: I osim njih, još četiri osobe je poginu­lo, koji su bili 
pobije­ni unu­tar zatvorske zgrade, da li je tako?

SVEDOK KRASNI­ĆI: Kao što sam rekao, ova četvorica koje smo 
zvali ”gru­pa iz Đakovice”, oni su poginu­li kod vrata koja smo mi 
zvali ”prijemni blok”. A onda je jedna bomba pala ovde i ti ostali 
zatvore­nici su poginu­li u dvorištu. Dakle, to ukupno čini 19 lju­di. 
Ako to sabe­re­te sve zajedno, dobije se 19.

SUDI­JA KVON: Rekli ste da su trojica lju­di poginu­li 19. maja 
tokom prvog bombardovanja. Dakle, 16 plus tri čini 19, i plus četi­
ri dobije­mo 23. Da li to vaša raču­nica? 
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SVEDOK KRASNI­ĆI: Uku­pan broj poginu­lih od NATO bombi je 
23, u dva odvoje­na bombardovanja. 

SUDI­JA KVON: Nastavite, gospodine Miloše­viću.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li znate da je tom prili­
kom ubijen i zame­nik upravnika zatvora, takođe Albanac, Nedžme­
din Kalcadinaj (Nex­hme­din Kalcadinaj). A takođe Katanja Repa­
nović je bio ranjen. Da li znate da su tom prilikom teško ranje­ni 
čuvar Nenad Đokić, instruktor Radomir Dorbić, električar Zvonko 
Đurović, vozač Miloš Rajić. Oni su svi bili pobije­ni ili ranje­ni. Da li 
znate za sve to?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Čuo sam od nekoliko bivših 
zatvore­nika koji su bili u radnim gru­pama, radili izvan zatvora, od 
njih sam čuo da je poginu­lo sedam Srba, kao i da su neki Albanci 
bili ubije­ni od strane Srba u name­ri da se prikriju tragovi zločina. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Ovo je deo vaše priče, 
a ne činje­nice. A recite mi da li je prilikom bombardovanja poru­
šen deo spoljnog zida zatvora? Da ili ne?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Samo jedan deo sportske dvo­
rane gde su Srbi počinili te zločine, je bio uništen.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A ja vas pitam da li je bio poru­
šen deo spoljnog zida zatvora. Da li je NATO rake­ta pogodila deo 
spoljnog zida zatvora i uništila ga?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Zid nije bio sasvim uništen ni 
u jednom svom delu. 

SUDI­JA MEJ: Poku­šajte malo da se skoncentriše­te na pitanja. Da li 
je deo zida bio uništen ili ošte­ćen?

SVEDOK KRASNI­ĆI: Rupa koja je napravlje­na bila je samo rupa od 
oko 50 kvadratnih santime­tara.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Odgovorite mi pre 
nego što vas budem pitao u vezi sa tih 50 kvadratnih santime­tara 
ili 15 kvadratnih santime­tara: koliko zatvore­nika je tom prilikom 
poku­šalo da pobegne iz zatvora kroz tu rupu? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Jedan manji broj lju­di je poku­
šao da to učini, ali nisu to bili u stanju da učine. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Molim vas, da li može­te da 
pogle­date ove fotografije? Samo da ja izvadim prvo ovu za koju 
vi kaže­te da je 15 kvadratnih santime­tara, deo spoljnog zida zatvo­
ra. To je ono šta ste rekli. Pa onda ove dru­ge fotografije. Može­te 
ih pokazati sve redom. Molim vas, učinite to. Molim vas, stavite 
ih na grafoskop. Ne tre­ba da ih daje­te nje­mu, nego samo ih sta­
vite na grafoskop, jednu po jednu. Prvo onu na kojoj je zid. Sada 
pogle­dajte je. Samo tre­nu­tak, ne vidim je. Aha, u redu je. Kao što 
može­te vide­ti, bio je pogođen deo spoljnog zida zatvora kroz koji 
može da prođe autobus. To nije 15 santime­tara. Da li smatrate 
da je to namerno učinje­no, sa obzirom na to da su se u zatvoru 
nalazili teroristi poput vas? Da li je to učinje­no u name­ri da im se 
omogu­ći bekstvo?

SUDI­JA MEJ: Prvo pitanje, prvo pitanje za ovog sve­doka je sle­
de­će: pogle­dajte fotografiju. Da li ta fotografija predstavlja šte­tu 
nastalu od bombardovanja?

SVEDOK KRASNI­ĆI: Ovo je fotografija NATO kompleksa, a ne 
zatvora. To može­te da vidite na ranijoj fotografiji. Tamo je 11 hek­
tara zemlje i to je bilo unište­no NATO bombardovanjem, ali to nije 
bio deo zatvorskog kompleksa ovde. To može da se vidi na dru­goj, 
prethodnoj fotografiji.

SUDI­JA MEJ: Pogle­dajmo onda dru­ge fotografije. 

SVEDOK KRASNI­ĆI: Ovde, ovaj zid se dalje nastavlja i taj zid obu­
hvata nekih 11 hektara zemlje. I ovo je mesto gde je zid bio probi­
jen bombardovanjem, a šta može­te da vidite na dru­goj fotografiji.

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li je to spoljni zid zatvora?

SUDI­JA MEJ: Ne. On je rekao da to nije spoljni zid zatvora. U tome 
je poenta. Da li želite da on pogle­da još neke dru­ge fotografije?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Pokažite redom te fotografije, molim vas. 
Učinite to, molim vas. Vi može­te da vidite zgradu i ulaz koji su bili 
ošte­će­ni: da li je to tako? Ide­mo napred. Molim vas, nastavimo. 
Hajmo dalje, šte­dimo vre­me. Ide­mo dalje, ide­mo dalje. Mi želimo 
da ceo ovaj set fotografija bude pokazan. I one samo delimično 
pokazu­ju sve to. Ovo je Upravna zgrada.

SUDI­JA MEJ: Samo tre­nu­tak. Da li vi pre­poznaje­te te zgrade, 
gospodine Krasnići? 

SVEDOK KRASNI­ĆI: Da, poznajem ih.

SUDI­JA MEJ: Šta su te zgrade?

SVEDOK KRASNI­ĆI: To je Upravna zgrada, direkcija.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Neka natpis takođe bude pokazan, 
molim vas. Da li može­te da postavite fotografiju na grafoskop, na 
taj način tako da se takođe može vide­ti i potpis ispod? Malopre 
smo vide­li velika unu­trašnja ošte­ćenja izazvana bombardovanjem. 
Molim vas, samo nastavimo...

SUDI­JA MEJ: Dajte da vidimo natpis, molim vas. Da li neko može 
da pre­ve­de natpis ispod slike?

pre­vodioci: Tu piše: “Uve­ćanje tačke udara projektila na paviljon 
KPD ‘Dubrava’,” KPD znači ”kazne­no-popravni dom”.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Može­te li da postavite fotografije tako da 
mi takođe može­mo vide­ti nje­ne delove?
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SUDI­JA MEJ: To nije veoma lako za sudskog poslu­žitelja, ali ja se 
nadam da ona to čini najbolje što može. Ja sam sigu­ran da ona 
tako radi. Može­te li to da izve­de­te? Samo pokažite ostatak foto­
grafija, ako može­te. Da. Dajte da ih vidimo na grafoskopu, molim 
vas. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Molim vas pokažite sve fotografije, 
molim vas.

SUDI­JA MEJ: Da. Mi imamo natpis…

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: To je isto mesto. Mesto udara projektila, 
u jedan od paviljona u KPD ‘Dubrava’. Molim vas nastavite. 

SVEDOK KRASNI­ĆI: To je bio…

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Ovo je unu­trašnjost. Ovo je tačka udara 
projektila unu­tar paviljona. Iznu­tra jedan pogodak, vidi se gore 
nebo i takođe ove žice armiranog betona. Molim vas, ide­mo dalje. 
Ovo je paviljon u kome je poginu­lo nekoliko zatvore­nika. To piše 
ovde dole. Jedan od bombardovanih obje­kata. Ide­mo dalje. Mi 
imamo sve te fotografoije ovde, a takođe imamo fotografije leše­va 
zatrpanih komadima polomlje­nog betona. Ovo je, takođe, jedna 
od ćelija. To je takođe unu­trašnjost. Žrtve su bile do pola zatrpa­
ne gomilom ili polu­zatrpane ispod gomile. Molim vas, nastavite. 
Ovde vi takođe može­te vide­ti delove ljudskih tela pod svim ovim 
gomilama od čelika, betona, name­štaja. Molim vas nastavite. 
Ponovo nastradali zatvore­nik u ruše­vinama KP Doma ”Dubrava”. 
Molim vas nastavite.

SUDI­JA MEJ: To je to. Samo tre­nu­tak. Moramo prvo sve­doka da 
pitamo sle­de­će: da li vi pre­poznaje­te ove sce­ne? Izne­ta je tvrdnja 
da su te fotografije bez sumnje snimlje­ne nakon bombardovanja. 
Da li ih pre­poznaje­te, gospodine Krasnići i da li vi želite da kaže­te 
nešto o njima?

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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SVEDOK KRASNI­ĆI: Da, želim da kažem da pre­poznajem te foto­
grafije. A one koji su poginu­li 22. maja, mi smo ih odne­li i stavili u 
podrum ”Bloka C” i najve­ći deo fotografija snimljen je nakon što 
smo mi bili pre­bače­ni u Lipljan. 

SUDI­JA MEJ: Gospodine Miloše­viću, da li želite da fotografije uđu 
u spis dokaznih predme­ta?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Svakako da tre­ba da uđu, ali ja bih vam 
predložio da ih pogle­date, jer je na projektoru sve vrlo mutno. 
Mnogo su jasnije fotografije nego što se moglo vide­ti na projek­
toru. 

SUDI­JA MEJ: U redu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Ali ću ih potražiti ako mi budu potrebne 
za dru­go unakrsno ispitivanje. 

SUDI­JA MEJ: Da. Ove fotografije sada tre­ba uvrstiti u dokazni 
mate­rijal i tre­ba da im se da novi broj dokaznog predme­ta, a mi 
ćemo ih pogle­dati tokom pau­ze. 

sekre­tar: One će da budu zave­de­ne kao dokazni predmet Odbra­
ne broj 29.

SUDI­JA MEJ: Može­te li da ih držite zajedno, molim vas. Stavite na 
njih broj dokaznog predme­ta i onda ih pre­dajte nama?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Pre nego što nastavim sa svojim pitan­
jima, ja bih želeo da une­sem još jedan doku­ment kao dokazni 
predmet. To je zapisnik istrage sa lica mesta koji je izvršila dežurna 
uviđajna ekipa Okru­žnog suda u Peći, na čelu sa istražnim sudi­
jom Vladanom S. Bojićem 21. maja u 12.45. A onda 24. maja, 
u 14.45 i onda 25. maja, takođe. Oni su morali da pre­kidaju tri 
puta istragu na licu mesta, upravo zbog toga što je iz dana u dan 
bilo bombardovanje. Dakle, sada bih ja pitao sve­doka ovo: ovde u 
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poslednjem delu, na kraju uviđaja na licu mesta piše: “Iz KP doma 
ukupno su izne­ta 93 leša. Nakon što su obavlje­ne sve nalože­ne 
kriminalističko-tehničke radnje, ja sam nare­dio da se izvrši poje­
dinačno sahranjivanje leše­va na zakonom propisan način. Nakon 
izme­štanja svih leše­va na pome­nu­to odre­dište, nare­dio sam foto­
grafisanje i daptaloskopiju svakog leša. Ja sam takođe nare­dio 
poje­dinačno istovre­me­no da se izvrši i spoljašnji pre­gled svih leše­
va, što je sproveo lekar M. Štiljić, spe­cijalista hirurgije, zaposlen u 
bolnici u Peći. Čitav nalože­ni proces je trajao sve do 26. maja do 
10.00. Svi uoče­ni i identifikovani tragovi konkrte­nog događaja 
su metodima kriminalističke tehnike, u srazme­ri sa objektivnim 
uslovima i okolnostima obrađe­ni i obe­le­žni na ade­kvatan način. 
Predmetna kriminalistička doku­mentacija predstavlja sastavni deo 
ovog zapisnika” i dole piše ”Okru­žni sud u Peći, dana 21. 24. 25. 
i 26. maja 1999. godine” Tu je broj. Tu je potpis istražnog sudije. 

pre­vodioci: Pre­vodioci ne pose­du­ju kopiju ovog doku­menta.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Dakle, ovo vam je izve­štaj, zapisnik 
istražnog sudije, ekipe koju je nadle­žni Okru­žni sud vodio u vezi 
sa ovim zločinom koji je izvršen u zatvoru Dubrava, odnosno KP 
domu od strane NATO pakta...

SUDI­JA MEJ: Vi, znači, tražite da to bude zave­de­no kao dokazni 
predmet.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Da, da, da. Ja bih želeo da vi to imate. 

SUDI­JA MEJ: Gospodine Rajne­feld.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: To je bilo učinje­no kada se ovo zapravo 
dogodilo. To je bilo urađe­no od strane nadle­žnih organa pravosu­
đa.

SUDI­JA MEJ: Gospodine Rajne­feld.

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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TUŽILAC RAJNEFELD: Časni Sude, ja ne znam da li je prikladan 
tre­nu­tak da se sada ovaj doku­ment uvrsti u spisak dokaznih pred­
me­ta.

SUDI­JA MEJ: Žao mi je što vas pre­kidam, ali zašto da se ne obe­le­
ži za identifikaciju? Vi onda može­te taj doku­ment da imate, Tuži­
laštvo može da ga pogle­da i ako imate neke primedbe, vi onda 
može­te da ih izne­se­te.

TUŽILAC RAJNEFELD: Hvala vam, časni Sude. Upravo sam želeo 
da kažem da pre nego što se to označi kao pravi dokazni predmet, 
da to ipak nije od pomoći za ovog sve­doka, jer je on napu­stio zat­
vor 24. maja, a najve­ći deo izve­štaja napisan je kasnije. To je ono 
na šta bih ja ukazao.

SUDI­JA MEJ: Mi dosta libe­ralno primenju­je­mo dokazna pravila i 
mislim da ga može­mo prihvatiti, naravno u zavisnosti od toga da 
li ćete vi da imate neki prigovor nakon što doku­ment bude pre­ve­
den.

TUŽILAC RAJNEFELD: Hvala vam. 

SUDI­JA MEJ: Da. 

sekre­tar: To će da bude dokazni predmet Odbrane broj 30, ozna­
čen za identifikaciju. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li znate da je prilikom i 
usled bombardovanja…

SUDI­JA MEJ: Ide­mo sada prvo na pau­zu. Pau­za od 20 minu­ta.

TUŽILAC RAJNEFELD: Žao mi je, časni Sude. Pre nego što kre­
ne­mo na pau­zu, nama se čini da ukoliko je to ikako mogu­će, da 
Tužilaštvo danas pozove Dže­ki Roland (Jacky Rowland) i završi sa 
njom. Ja ne znam da li će to da bude mogu­će. Možda biste tokom 
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pau­ze mogli da razmotrite pitanje da li bi nje­no sve­dočenje moglo 
da se podve­de pod Pravilo 92bis?

SUDI­JA MEJ: Da, imali smo priliku da to razmotrimo i nje­na izjava 
će da uđe pod Pravilo 92bis. Optu­že­ni će da ima nekih pola sata 
i više. Ne znam da li ćemo uspe­ti to da učinimo danas. Tre­ba da 
vidimo da li ona može ovamo da dođe i sutra.

TUŽILAC RAJNEFELD: Hvala vam, časni Sude.

SUDI­JA MEJ: Hvala vama.

(pau­za)

SUDI­JA MEJ: Izvolite, gospodine Miloše­viću.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li znate da je tokom bom­
bardovanja 196 zatvore­nika bilo lakše ili teže ranje­no? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li znate da je oko 40 njih 
bilo u stanju životne opasnosti?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, bili su ranje­ni.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li se sećate da je bilo ko od 
predstavnika vlasti, jugoslovenskih vlasti ili vlasti Repu­blike Srbije, 
obišao lokaciju tog dana kada se desilo bombardovanje?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: O kom datu­mu vi govorite?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Tokom 21. maja?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ne. Niko nije bio tamo tog 
datu­ma. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li znate da su istog dana 
zatvor u Dubravi pose­tili lokalni i među­narodni novinari? Koji je 
to dan bio po vama?

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: To je bilo 23. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle 23. zatvor su obišli 
nakon tog navodnog napada od strane stražara protiv zatvore­ni­
ka. Da li je to tačno?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da. Nakon što su nas sme­stili 
u gimnastičku salu, došli su srpski novinari i jedan grčki novinar, 
ali mi ih nismo vide­li. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, nakon sve­ga šta su oni 
vama, kako kaže­te, učinili, oni su dove­li lokalne i među­narodne 
novinare, a takođe su i predstavnici vlasti došli i obišli zatvor. Da 
li je to tačno?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja ne znam ništa o vladinim 
predstavnicima. Ja samo znam o novinarima i o zatvorskom perso­
nalu koji su bili u zatvoru.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi kaže­te da ste se sle­de­ćeg 
dana, 22. maja, u jednom tre­nutku našli iza zatvorskih zidova. Da 
li je to tačno?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ali unu­tar kompleksa. Ne izvan 
spoljnih zidova. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Vi kaže­te da ste tom 
prilikom pre­poznali jednog od srpskih zatvore­nika koji je bio izbe­
glica iz Albanije (Albania), a čije je ime bilo Dritan Matanaj (Dritan 
Matanaj), što je albansko ime i koji je prome­nio svoje ime u Sve­
tlan Matanović. Da li je to tačno?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja sam ga poznavao od ranije, 
ali pre 22. maja, Srbi su ga naoru­žali. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako vi znate kako je bilo nje­
govo ime, da je on bio izbe­glica iz Albanije, da je on prome­nio 
svoje ime? Odakle vi znate za sve ove informacije?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja sam razgovarao sa njim 
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nekoliko puta, jer je on bio osu­đen za kriminalna dela u Dečanima, 
u gradu Dečani. Svi su ga poznavali. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Zašto ste vi bili izvan zatvor­
skih zidova? Da li ste poku­šali da pobegne­te? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja nisam rekao da smo mi bili 
izvan zatvorskih zidova. Mi smo bili izvan naših ćelija, ali unu­tar 
zatvorskog kompleksa. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: To je ono šta piše u vašoj 
izjavi, ali nemojmo sada gubiti vre­me na to. Koliko je zatvore­nika 
poku­šalo da pobegne iz zatvora? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Veoma mali broj, ali oni nisu 
bili uspe­šni u svojoj name­ri. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako su oni bili zau­stavlje­ni? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Kroz rupu o kojoj smo ranije 
govorili, koja je bila napravlje­na tokom NATO bombardovanja, 
kroz tu rupu u zidu. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi ste rekli da je veličina te 
rupe bila od 15 do 50 kvadratnih santime­tara. 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: 50 santime­tara, ne 15, zbog 
toga što se kroz 50 santime­tara vi može­te provu­ći. To je bio zid od 
cigala i oni su mogli da izvu­ku neke od cigala napolje i da naprave 
veću rupu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: U redu. Deset puta deset san­
time­tara daje 100 kvadratnih santime­tara, tako da ja ne znam da 
iko može proći kroz toliku rupu, kroz jedan kvadratni decime­tar. 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Kroz 50 kvadratnih santime­ta­
ra vi može­te da se provu­če­te 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da. Da li je bilo bombardovan­
ja zatvora u Dubravi od strane NATO-a tokom 22. maja?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ne. Dan ranije, tokom 21. 

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li vi znate da je pre­ko 90 
tela ubije­nih zatvore­nika bilo izvu­če­no iz gomile betona zatvorskih 
zgrada? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Mi smo otišli u zatvor u Liplja­
nu, a oni su svakako mogli da učine šta god su žele­li, da kasnije 
postave bilo šta šta su žele­li, zbog toga što mi to nismo mogli da 
vidimo. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali vi tvrdite da ste vide­li i to 
je sasvim dovoljno. Da li znate da je dru­gih 90 zatvore­nika bilo 
pobije­no, umrlo u bolnicama u narednim danima kao direktna 
posle­dica bombardovanja zatvora od strane NATO-a?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja znam samo za jednog zatvo­
re­nika koji je umro u bolnici, a to je bilo 19. maja. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: U redu. Dakle, uprkos vašem 
opisu bombardovanja koje je trajalo pre­ko nekoliko dana, daju­ći 
utisak da su zatvorske zgrade bile praktično sravnje­ne sa zemljom, 
vi još uvek tvrdite da su zatvore­nici bili pobije­ni od strane stražara. 
Kako je ovo mogu­će? Zašto vi ne govorite istinu?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ako može­te još jednom da 
pokaže­te fotografiju kompleksa, molim vas. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Mi nemamo sada vre­me­na da 
gle­damo te fotografije. Naše vre­me je ograniče­no. 

SUDI­JA MEJ: Dozvolite mu da objasni. Vi ste mu rekli da je on 
lagao, dakle on tre­ba da ima mogućnost da objasni. Da?

SVEDOK KRASNI­ĆI: Tokom bombardovanja 21., mi smo bili ovde 
u dvorištu, oko kompleksa. Jedan zatvore­nik je bio na sportskom 
tere­nu i on je rekao: “Dođite ovim putem do sportskog tere­na 
zbog toga što će da bombardu­ju zgrade”. Dakle svi mi, svi smo 
potrčali izme­đu zgrada i došli ovde dole do sportskog tre­re­na i 
tako smo pre­žive­li bombardovanje. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: U redu. Uprkos ovom bombar­
dovanju koje je trajalo nekoliko dana i velikog broja žrtava i uprkos 
vašoj tvrdnji da ovo nije bila posle­dica NATO bombardovanja već 
čin koji su učinili stražari, vi ste upravo opisali da ste bili zasipani 
ručnim granatama, paljbom iz automatskih pušaka, bazu­ke i tako 
dalje. I onda su oni izne­nada odu­stali od njihove name­re da vas 
pobiju. I vi takođe tvrdite da ste vi, čak i kroz napore koje je uči­
nio sudija Kvon (Kwon), vi ste izjavili da je oko 20 lju­di pucalo, 
vi ste iskoristili mogućnost dok su oni menjali njihove šarže­re da 
pobegne­te. Valjda kao instruktor terorista UČK znate da ako 20 
lju­di puca u isto vre­me, čak i kad bi im neko to nare­dio da učine, 
oni ne bi baš mogli da istog sekunda zame­ne okvir sa municijom. 
Da li je to tačno? Zašto ste to izmislili? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja znam da pre­ma vojnim pro­
pisima, vojnici bi morali da slu­šaju svoje oficire, da slu­šaju nare­đen­
ja koja su dobili od svojih oficira. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Ako vam je to obja­
šnjenje, onda je to zaista sasvim dovoljno. Da li mi može­te reći, 
molim vas, kako je to onda mogu­će? Vaš opis događaja je da su 
oni poku­šavali, znači, svim tim automatskim oružjima i bazu­kama 
i ručnim bombama, oni su poku­šavali da vas pou­bijaju, a onda 
nakon toga vas 800 zatvore­nika voze autobu­sima i kamionima u 
dru­gi zatvor, ili dru­ge zatvore. Evaku­isali su vas da bi vas spasili. 
Šta ih je spre­čilo da vas ubiju, ako su imali name­ru da vas pou­bija­
ju, jer vi niste pobe­gli? Da li je tako? Vi ste ostali tamo. Oni su vas 
ponovo oku­pili i odve­zli vas autobu­sima i kamionima na dru­go 
mesto. Da li je to istina? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Mi smo bili na sportskom tere­
nu i zatim su došli vojnici i paravojne snage i rekli su nam da je 
došlo do katastrofe. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi ste pred očima tih vojnika i 
policajaca, odnosno zatvorskih stražara uze­li i samoinicijativno spa­
lili svoja doku­menta, navodno, kako vas neko ne bi tukao zato što 
imate doku­menta kod sebe. Dali je to ono šta vi tvrdite?

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: To je bilo zato da se ti doku­
menti ne zateknu kod nas kada bude­mo u Srbiji, da nas ne mogu 
identifikovati kao lju­de koji su bili osu­đe­ni. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ako ste vi bili odve­de­ni u 
zatvor, valjda postoji pretpostavka da ste bili osu­đe­ni. Mora da je 
bilo nekih zapisnika o vama ili da li vi mislite da nije bilo zapisnika 
i da je to stvar vaših ličnih doku­me­nata? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Niko nije pitao da li smo mi 
bili osu­đe­ni ili nismo bili osu­đe­ni. Svaki Albanac bio je terorista. A 
stražari i vojnici su sprovodili koga su hte­li.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: U redu. Ja vas ne pitam to. 
Može­te li mi, molim vas, reći, po okončanju NATO bombardo­
vanja da li je i jedna zatvorska zgrada ostala čitava ili su sve bile 
unište­ne tokom bombardovanja?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Samo sportska dvorana je 
ostala. I takođe, kao što se može vide­ti na ovoj fotografiji, bila je 
unište­na učionica i bibliote­ka, a to su uništili sami Srbi koji su bacili 
ručne granate u njih.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Sada da li mi može­te 
odgovoriti da li su 24. maja upravnik zatvora sa nekoliko čuvara 
ušao među zatvore­nike, doneo vam vodu, boksove cigare­ta, hra­
nu i tako dalje? Vi to kaže­te na strani 7 u četvrtom pasu­su. Da li 
je to tačno?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ne, to nije tačno. To se dogo­
dilo 23. maja i dali su nam cigare­te i to u ime nekog ”Mikija” koji 
je bio načelnik zatvora.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A kog dana su vas oni, kako vi 
navodite, poku­šali da vas pobiju?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Postrojili su nas 22.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, znači prethodnog 
dana oni su vas besomučno ubijali, a narednog dana su vam done­
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li vodu, cigare­te, hranu i obave­stili vas da će vas evaku­isati. Da li 
je to ono šta vi tvrdite?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: To im je bio posao i to im je 
još uvek posao i danas.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A dobro, da li se vi sećate, 
pošto ste vodili evidenciju kao da ste vi upravnik zatvora, koliko je 
zatvore­nika ukupno pre­ve­ze­no u atobu­sima i kamionima? Rekli ste 
osam autobu­sa i četiri kamiona. Nije bitan taj broj, broj autobu­sa 
i kamiona, već koliko je zatvore­nika bilo pre­ve­ze­no, evaku­isano 
odatle?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Rekao sam osam autobu­sa i 
četiri kamiona, a osim toga ne mogu ništa reći sa sigurnošću. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Ja imam pre­ma izve­
štaju o napadu NATO avijacije na KZ dom u Istoku koje je dalo 
Ministarstvo pravde, kome, u stvari i pripada nadle­žnost nad zatvo­
rima, da je oko 800 vas pre­ve­ze­no, evaku­isano u dru­ge zatvore. 
Da li je to, otprilike, taj broj ili nije?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Otprilike. Po mom raču­nu 770. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A četiri dana kasnije dru­ge 24 
osobe su bile dove­de­ne u zatvore ”Dubrava” i ”Lipljan”. 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: To je gre­ška. Dove­li su još 24 
osobe u Lipljan, ali posle toga mi ih nikada nismo vide­li i ti lju­di se 
sada vode kao nestali. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Recite mi da li je ta evaku­acija 
sa mesta bombardovanja spasila živote mnogim zatvore­nicima? 
Vas 800 je bilo evaku­isano u dru­ge zatvore. Dakle da ili ne?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Može­te li da ponovite to 
pitanje?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja vas pitam da li je ta eva­
ku­acija, bili ste evaku­isani u tih osam autobu­sa i četiri kamiona i 
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tako dalje, da li je ta evaku­acija spasila vaše živote, živote tih 800 
zatvore­nika?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Bile su dve mogućnosti, jer se 
nije više moglo ostati u kompleksu, jer nije bilo vode, nije bilo hra­
ne, sve je bilo razore­no, apsolutno nepogodno za upotre­bu i zato 
su nas poslali u Lipljan.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li znate da je zatvor bio 
bombardovan i posle 24. maja, nakon što ste vi evaku­isani? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ne znam ništa o tome. Nakon 
24. ne znam ništa o onome šta se dešavalo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Tokom glavnog ispitivanja vi 
ste objasnili da je protivvazdu­šna odbrana pucala sa name­rom da 
isprovocira NATO avijaciju. Da li je to ono šta ste rekli?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Rekao sam da zaista jesu pro­
vocirali avione NATO-a izvan teritorije zatvora, izvan zatvorskih 
zidova.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A dobro, da li vi to smatrate 
provokacijom ako neko puca na borbe­na sredstva, u ovom slu­ča­
ju letilice strane sile, koja bombardu­je vašu zemlju? Ako su se oni 
branili od toga i upotre­bljavali oružje za protivvazdu­šnu odbranu, 
da li smatrate da je to mogla biti provokacija?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Bilo je mnogo mesta odakle su 
oni mogli da izve­du ovu provokaciju pre nego iz zatvora, a njihova 
name­ra je bila da privu­ku NATO da nas pobiju.

SUDI­JA MEJ: Gospodine Miloše­viću, vaše vre­me ističe. Imate još 
dva pitanja, ako želite da ih postavite.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ova vaša iskrivlje­na logika da 
je protivvazdu­šna odbrana od NATO agre­sije bila provokacija i 
ova vaša priča da tokom više­dnevnog bombardovanja od strane 
NATO-a koju ste i sami delimično opisali, žrtve nisu bile prou­zroko­
vane NATO bombardovanjem nego navodno ubijanjem od strane 
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stražara, istih stražara koji su vas zapravo spasili evaku­acijom sa 
tog mesta i to vas 800…

SUDI­JA MEJ: Gospodine Miloše­viću, ovo je govor. Vi ste ta pitan­
ja već postavili. Sada, gospodine Tapu­škoviću, da li vi imate neka 
pitanja? 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Hvala vam, časni 
Sude. Svakako da imam nekoliko pitanja. Gospodine Krasnići, vi 
ste u svojoj izjavi koju ste ranije dali rekli da ste bili uhapše­ni dok 
ste se vozili sa svojom porodicom pre­ma Rožajama, a danas ste 
rekli da to nije tačno, nego da ste, u stvari, vi upali u zase­du. Da 
li biste mogli da nam objasnite u kakvu ste vrstu zase­de upali? Da 
li ste bili naoru­žani u tom momentu kada ste upali u zase­du ili da 
li ste uopšte bili u nekoj vrsti akcije pove­zanoj za aktivnost OVK? 
Može­te li nam sve ovo objasniti?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja nisam rekao da sam bio nao­
ru­žan tokom te zase­de. Ja sam rekao da sam bio sa svojom poro­
dicom. To je bilo delo kolaboratora, albanskih kolaboratora koji su 
radili u to vre­me za Srbiju, koji su uče­stvovali u tome, i to je ono 
šta bih ja nazvao klopkom ili zase­dom. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Da li vi poku­šavate 
da kaže­te da su neki dru­gi Albanci bili ti koji su pripre­mili vaše 
hapšenje? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, upravo tako. Oni su bili 
Albanci, to su bili Albanci koji su radili za Srbe.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Rekli ste danas da su 
srpske vlasti imale informaciju da ste vi bili komandant. Da li je to 
tačno? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Među onima koji su organizo­
vali tu zase­du, bilo je lju­di koji su imali takva saznanja, da.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Vi ste zaista bili koman­
dant, zar ne?

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ne, od 1. septembra pa nadal­
je ja sam se vratio svojoj profe­siji nastavnika u školi i radio sam kao 
nastavnik u školi. 
PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: U redu. Ali jedno vre­
me bili ste komandant. I u postupku koji je vođen protiv vas, vi ste 
ranije rekli ovde, u vašem ranijem iskazu, da vi niste u tim proce­si­
ma priznali da ste bili komandant, nego da ste priznali da ste bili 
samo pripadnik OVK i da je to razlog zašto ste dobili samo jednu 
godinu dana zatvora. 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ministarstvo unu­trašnjih poslo­
va je znalo sve šta sam ja uradio, dok su sudske vlasti tokom suđen­
ja o tome ćutali. U suprotnom, ja ne bih bio živ.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Dru­gim rečima, vi ste 
bili osu­đe­ni samo na osnovu onoga šta ste priznali. Vi niste priznali 
ono šta je bilo više, da se tako izrazim.
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Nisam priznao ništa. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Ne, vi ste ranije rekli, 
to moram da vam pre­dočim, na prvoj stranici vaše izjave, pasus 9, 
vi ste rekli da ste priznali da ste bili član OVK, ali niste priznali da 
ste bili komandant. To je ono šta ste vi rekli ranije u vašoj izjavi.
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Zakoni u Srbiji su prilično ela­
stični. Mene su tokom istrage pitali šta sam ja uradio. Ja sam pri­
znao da sam radio za UČK, ali su istražitelji o tome ćutali.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Gospodine Krasnići, 
samo kratko, da li mi može­te odgovoriti na moja pitanja? Rekli ste 
malopre da je u zatvoru u Dubravi bilo najviše oko hiljadu Albana­
ca ili su tamo bili samo Albanaci? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Većinom su bili Albanci. Bilo je 
vrlo malo Srba, sedam ili osam.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Da li može­te u najman­
je da mi date gru­bu proce­nu koliko je uopšte bilo tamo Srba? 
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Oh, da. Vidim. Hvala vam. Od tih Albanaca koji su bili u zatvoru, 
da li su većina njih bili pripadnici OVK?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Veoma mali broj njih.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Dakle, vi ste juče, vi ste 
danas rekli da je bilo slu­čaje­va kada su lju­di bili pre­bijani, ali da je 
bilo Albanaca za ovo vre­me pre 21. maja, čiji su životi na ovakav 
način bili ugrože­ni? Da li je bilo ijednoga Albanca koji je pre 21. 
maja u zatvoru izgu­bio svoj život? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Pa upravo iz tog razloga nisam 
priznavao da sam radio za UČK, jer sam znao da bih bio ubijen. 
Bio bih ubijen.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Nisam vas pitao to, 
nego da li je bilo ko ubijen u zatvoru pre 21. ili 19. maja? To je 
moje pitanje. Svi ovi lju­di su bili etnički Albanci. 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ne, mrtvih nije bilo, ali bilo je 
svakakvih vrsta maltre­tiranja i zlostavljanja. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Da li je bilo ko ubijen 
nakon što je bio pre­bačen u zatvore u Srbiji? Vi ste bili pre­bače­ni 
u Požare­vac. Da li je bilo koji od Albanaca u tim zatvorima bio 
ubijen?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Sigurno su neki lju­di bili ubije­
ni, ali ja ne znam njihova ime­na, jer je to bilo ranije. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: U zatvoru? Vi znate da 
je neko bio ubijen dok ste vi boravili u zatvoru? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Čuo sam da su lju­di bili ubije­ni 
u zatvoru u Nišu. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: U kom zatvoru u Nišu, 
da li znate naziv? O tome uopšte niste ranije govorili.
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: KP dom ”Niš”.

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Hvala vam. Ovo šta 
mene inte­re­su­je vezano za vašu izjavu je sle­de­će, onoga dana kad 
vam je reče­no da ćete biti pre­bače­ni u zatvor u Nišu, vi ste ranije 
rekli: “Neki zatvore­nici koji su došli iz Niša, rekli su da mi tre­ba da 
spalimo i uništimo”, to je ono šta ste vi danas rekli, “naša lična 
doku­menta”. I onda ste vi objasnili zašto je ovo bilo neophodno. 
Dakle, to je bio dogovor izme­đu vas, zatvore­nika, među­sobno. To 
je bilo ono šta su zatvore­nici predložili. 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, zbog gorkih isku­stava koje 
su oni tamo imali.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: I vi ste to spalili? Kako 
ste vi došli do vatre u zatvoru i kako ste vi spalili doku­menta? To 
je jedno pitanje. 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Neki od tih zatvore­nika, obič­
nih zatvore­nika koji su bili osu­đe­ni zbog običnih krivičnih dela, oni 
su imali male alatke, oni su imali olovke. Imali su perore­ze, upalja­
če, radio aparate, brijače.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ: Nema pre­voda. Ja nemam nika­
kav pre­vod. 

SUDI­JA MEJ: Neki od zatvore­nika koji su bili osu­đe­ni za običan 
kriminal, oni su imali brijače, radio aparate i upaljače.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Dakle, moje pitanje je 
sle­de­će: zbog toga što su oni bili u zatvoru, kako su oni uspe­li da 
spale doku­menta? Kako su oni mogli da upale vatru u zatvoru gde 
je bilo toliko mnogo zatvore­nika?

SUDI­JA MEJ: Gospodine Tapu­škoviću, on je to već objasnio. Rekao 
je da su neki od njih imali upaljače. Sada moramo stvarno da se 
potru­dimo da ovo ubrzamo. Ja ne želim da vas požu­ru­jem, ali 
moramo da poku­šamo da ovo ubrzamo, jer smo već potrošili dva 
ili tri sata na ovog sve­doka.
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PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Ja uvek žurim, i sasvim 
sigurno ću pre­kinu­ti onog momenta kada mi vi to bude­te rekli. 
Mene inte­re­su­je sle­de­će: zatvore­nici u zatvoru nikada pri sebi 
nemaju nikakva sopstve­na doku­menta. Sve što zatvore­nik ima 
mora pre­dati vlastima zatvora onoga momenta kada uđu u zatvor. 
Kako je došlo do toga da su svi oni imali pri sebi lična doku­menta? 
Može li on to prvo objasniti? Ili može li on objasniti kako su oni 
uspe­li da dođu do svojih doku­me­nata, ako su im doku­menta pre 
toga bila odu­ze­ta? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja sam dobio svoju kaznu, 
rešenje o kazni, pre­su­du i to sam spalio. U toj pre­su­di je pisalo da 
me optu­žu­ju za razne zločine, taj doku­ment sam takođe uništio.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Hvala vam. Mene inte­
re­su­je sle­de­će: kada ste bili izve­de­ni napolje ispred zgrade u kojoj 
ste boravili, i kad vam je bilo reče­no da ćete biti pre­bače­ni u Niš, 
da li su lju­di to prihvatili ili su smatrali da ne bi tre­bali da idu sa 
Kosova i iz zatvora na Kosovu na teritoriji Srbije? Da li je postojao 
bilo kakav otpor za tako nešto u tom momentu? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Dva puta su nam rekli da ćemo 
biti poslati u Niš, tokom 22. i ponovo 23, ako mislite na to vre­me.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: To je ono na šta sam ja 
mislio. Ali da li ste vi to prihvatili ili ste imali otpor pre­ma takvom 
predlogu, s obzirom da ste tre­bali da bude­te pre­bače­ni na terito­
riju uže Srbije?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Mi smo bili u zatvoru, nismo 
imali nikakvog izbora po pitanju gde ćemo ići ili neće­mo ići. Ruke 
su nam bile vezane. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Hvala vam. Bombardo­
vanje koje je usle­dilo, ovako kako ste vi to postavili, 19. maja, ali vi 
ste u svojoj izjavi govorili o vre­me­nu izme­đu 24. marta i 21.maja 
i vi kaže­te da su avioni NATO, ili da ste ih često viđali na nebu i 
vide­li ste granatiranje i bombardovanje u okolini Istoka... 

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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Koliko je Istok udaljen od zatvora? Koliko puta ste pre 19. maja čuli 
da se bombardu­je okolina zatvora?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Oni su bombardovali zatvor, 
oko zatvora, ali dva kilome­tara u krug i oko Istoka. Ali to nije bilo 
u maju, već je to bilo sre­dinom aprila. Bilo je provokacija od stra­
ne srpskih snaga. Oni su koristili protivavionsku opre­mu, oružje, 
kako bi pucali na NATO avione. Mislite povre­de i rane od napada 
srpskih snaga ili od NATO-a?

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Koliko je onda bombi 
palo? Može­te li to reći po eksplozijama?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Tokom 10. aprila, srpske snage 
su provocirale NATO tokom celog dana. 

TUŽILAC RAJNEFELD: Časni Sude, ovo može biti zanimljivo, ali ja 
se pitam koliko je to rele­vantno. 

SUDI­JA MEJ: Da. Nastavite, gospodine Tapu­škoviću. Može­te li da 
završite, molim vas, za, otprilike, četiri minu­ta?

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Hoću. Tenkovi, oklop­
na kola, protivavionski topovi bili su ispred zatvora, oni nisu bili 
unu­tar zatvorskog kompleksa? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Kao što sam rekao, oni su bili 
pored kotlane i oko Upravne zgrade zatvora. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Ja to nisam razu­meo 
kada ste o tome danas govorili. Vi nikada niste pome­nu­li u vašoj 
izjavi ranije da su NATO bombe pogodile ovu opre­mu, ovo oružje. 
Danas vi kaže­te da su oni bili unište­ni, zar ne ili vi to ne kaže­te? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja to nisam pome­nuo u svojoj 
izjavi zbog toga što me niko o tome nije pitao. Ja sam rekao da 
su nas 24. sprove­li u Lipljan i mi smo vide­li da je ta opre­ma bila 
unište­na bombardovanjem. 
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PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Vi to niste rekli ranije. 
Ja imam još dve stvari. U tom bombardovanju lju­di koje ste vide­li 
da su bili ubije­ni, da li su oni imali spoljašne povre­de na svojim 
telima? Da li je bilo očigledno da su oni bili povre­đe­ni, da su njiho­
va tela bila povre­đe­na od strani bombi koje su pale? Da li su oni 
imali vidljive povre­de?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ja zaista ne razu­mem vaše 
pitanje. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Vi ste vide­li lju­de koji 
su bili pobije­ni. Da li je bilo vidljivih povre­da na njihovim telima? 
Da li je bilo vidljivih povre­da koje su ukazivale na to da su oni bili 
pogođe­ni?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da li vi mislite na povre­de od 
NATO-a ili od srpskih snaga?

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Od granatiranja, meta­
ka, uopšte­no govore­ći? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Bilo ih je dosta koji su bili 
povre­đe­ni. Mnogo lju­di je bilo povre­đe­no. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Ali oni koji su izgu­bili 
njihove živote, da li su njhova tela imala bilo kakve vidljive rane, 
povre­de na njima?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, svakako da jesu. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Ovo vas pitam iz sle­
de­ćeg razloga: da li ste vide­li bilo koga ko je poginuo bez vidljivih 
spoljašnih povre­da? Da li je bilo bilo koje osobe koja je poginu­la, 
a koja nije imala bilo kakve vidljive spoljašnje povre­de? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Od onoga šta sam čuo od dru­
gih lju­di, bile su dve osobe koje su umrle na taj način, ali ja ne 
znam... Od lju­di koji nisu imali spoljašnje povre­de... 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Vi ne znate da su 23 
osobe izgu­bile svoje živote bez ikakvih spoljašnjih povre­da zbog 

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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toga što su se njihova plu­ća jednostavno raspu­kla zbog eksplo­
zije?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: To uopšte nije istina. To nije 
istina. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Ako vi ne znate, onda 
vi ne znate. Hvala vam. Moje poslednje pitanje tiče se sle­de­ćeg: u 
vašoj izjavi vi ste rekli da je “ono šta se dogodilo kada su bombe 
padale, bilo je zastrašu­ju­će isku­stvo. Mi smo mogli samo da se 
pomolimo da bombe i rake­te neće pasti i eksplodirati oko nas”. 
Dakle, vi ste bili veoma zastraše­ni njima, zar niste? Da li ste ose­tili 
bilo kakav strah? Da li je to zaista bilo zastrašu­ju­će isku­stvo, kako 
ste vi to rekli?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Ako bi NATO uništio, pobio 
nas sve, mi bismo bili srećni zbog toga. 900 zatvore­nika u zatvoru, 
mi bismo svi bili veoma srećni ako bi nas oni pobili, da su samo 
uništili sve. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ: Hvala vam, gospodine Krasnići. 

SUDI­JA MEJ: Da, izvolite, gospodine Rajne­feld. 

SUDI­JA KVON: Gospodine Rajne­feld, ako bih ja mogao prvi da 
postavim pitanje tako da vi imate mogućnost da to kasnije razja­
snite. Gospodine Krasnići, ako je moje sećanje dobro, sećam se da 
ste rekli da je ukupni broj zatvore­nika koji su bili postroje­ni rano 
uju­tro 22., bio oko 800. Da li je to tačno?

SVEDOK KRASNI­ĆI: Da, oko tog broja. 

SUDI­JA KVON: I onda sasvim izne­nada je došlo do bacanja grana­
ta i pucanja od strane 20 lju­di ili otprilike toliko. Može­te li da nam 
date vašu proce­nu ukupnog broja zatvore­nika koji su bili pobije­ni 
u to vre­me od strane Srba?
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SVEDOK KRASNI­ĆI: Tokom tog incidenta kada smo mi bili postro­
je­ni, ja bih rekao da je 97 lju­di bilo pobije­no. 

SUDI­JA KVON: Hvala vam.

DODATNO ISPI­TI­VANJE: TUŽILAC RAJNEFELD

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Ja nisam imao name­ru da posta­
vim bilo kakva pitanja, ali zbog ove stvari hoću. Kada ste rekli da 
vas je oko 800 postroje­no, da li ste nam takođe rekli tokom glav­
nog ispitivanja da nisu svi zatvore­nici od 930 ili otprilike toliko 
koliko ste vi mislili, bili tamo na sportskom tere­nu, da su se neki 
od njih skrivali na dru­gim lokacijama unu­tar zatvora? Da li sam vas 
ja tačno razu­meo da ste to rekli?
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Da, to je tačno.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Dakle, bilo je oko stotinu ili više 
zatvore­nika koji nisu bili postroje­ni na sportskom tere­nu u ranim 
jutarnjim časovima 22. maja, da li je to tačno? 
SVEDOK KRASNI­ĆI – ODGOVOR: Nisu svi bili postroje­ni. Još 
uvek je bilo nekih u zatvorskim ćelijama. Bilo je nekih koji su još 
uvek spavali. Bilo je nekih u nekim dru­gim delovima zatvora.

TUŽILAC RAJNEFELD: U redu. Hvala vam. To su bila sva pitanja 
koja sam ja imao, ali postoji još jedna stvar koju bih pome­nuo, 
ako mogu, časni Sude, a to je da je dru­ga fotografija koja je bila 
pripoje­na izjavi... Izjava nije dokazni predmet, ali fotografija... Žao 
mi je, pretpostavljam da je ona sa nje­govim rukopisom. Ona bi 
takođe tre­bala da se označi kao dokazni predmet, ako je mogu­će, 
a mi imamo dodatne kopije. 

SUDI­JA MEJ: Da. 

TUŽILAC RAJNEFELD: Ovo su bila moja pitanja. Hvala vam. 

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok Musa KrasniĆi (Musa Krasniqi)
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sekre­tar: To će da bude označe­no kao dokazni predmet Tužilaštva 
broj 290.

SUDI­JA MEJ: Gospodine Krasnići, time je vaše sve­dočenje zavr­
še­no. Hvala vam što ste došli da sve­dočite pred Među­narodnim 
sudom. Sada može­te da ide­te.

TUŽILAC NAJS: Časni Sude, sle­de­ći sve­dok je na vratima i molim 
sudskog poslu­žitelja da ga uve­de, pre nego što izve­de ovog sve­
doka i odve­de ga do sobe za sve­doke. To će da nam ušte­di neko 
vre­me.

SUDI­JA MEJ: Kakva je situ­acija sa ovom sve­dokinjom?

TUŽILAC NAJS: Ona može da ostane i sutra, ali, u stvari, ja mislim 
da ćemo nje­nim glavnim sve­dočenjem da se bavimo pre­ko meha­
nizma Pravila 92bis. To sve­dočenje će da bude veoma kratko. 

SUDI­JA MEJ: Imamo 15 minu­ta.

TUŽILAC NAJS: U svakom slu­čaju nismo u situ­aciji da uzalud gubi­
mo vre­me. 

SUDI­JA MEJ: Molim sve­dokinju da pročita sve­čanu izjavu.

SVEDOK ROLAND: Sve­čano izjavlju­jem da ću govoriti istinu, celu 
istinu i ništa više osim istine. 

SUDI­JA MEJ: Izvolite, sedite.

GLAVNO ISPI­TI­VANJE: TUŽILAC NAJS

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Molim vas da li može­te da kaže­te vaše 
puno ime i pre­zime?
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SVEDOK ROLAND – ODGOVOR: Moje puno ime i pre­zime je Dže­
klin Debra Roland (Jacklin Debra Rowland).

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Vi ste novinar Bi-Bi-Si-ja (BBC)?
SVEDOK ROLAND – ODGOVOR: Da, jesam.

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Da li ste dali izjavu kance­lariji Tužilaštva 
14. novembra 2001. godine?
SVEDOK ROLAND – ODGOVOR: Da, to je tačno.

TUŽILAC NAJS – PITANJE: I vi ste ovde juče, pred slu­žbe­nikom 
ovog Tribu­nala, potvrdili tačnost te izjave?
SVEDOK ROLAND – ODGOVOR: To je tačno.

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Da li ta izjava može da se uvrsti u 
dokazni mate­rijal zajedno sa propratnim doku­mentima? Imamo 
dva kratka video inserta koja ćemo da pogle­damo zajedno sa 
sažetkom koji ću ja da pročitam. Mislim da su oba spremna za pri­
kazivanje i da je video kabina spremna i ja ću da vam kažem kada 
budem želeo da ti inserti budu prikazani. Sadržaj sve­dočenja ove 
sve­dokinje glasi ovako: Kao tride­se­tosmogodišnja novinarka koja 
radi za BBC, ona je 1998. i 1999. godine radila za BBC u Beogradu 
i na Kosovu. Tokom tog perioda pose­tila je mnogo lokacija, uklju­
ču­ju­ći i zatvor ”Dubrava” u opštini Istok na Kosovu. Ona je zatvor 
pose­tila dva puta: prvi put je sve­dokinja pose­tila zatvor u Dubravi 
21. maja 1999. godine, zajedno sa svojom tele­vizijskom ekipom, 
pre­vodiocima i dru­gim među­narodnim novinarima. Tu gru­pu 
doče­kao je čovek koji se predstavio kao upravnik zatvora, a sa njim 
je bio jedan istražni sudija. Sudija je rekao da nije sigu­ran šta se 
dešavalo unu­tar zatvora, da je bilo panike, da su neki zatvore­nici 
pobe­gli iz svojih ćelija, a da su stražari pustili dru­ge iz humanih 
razloga. Istražni sudija je rekao toj gru­pi da je NATO bombardo­
vao zatvor i ubio nekoliko zatvore­nika. Unu­tar zatvora gospođica 
Roland je vide­la izve­stan broj leše­va, manje od 20, a koji su ležali 
na različitim mestima izvan zatvorskih zgrada. Činilo se da su 
leše­vi obu­če­ni u civilnu ode­ću. Sve­dokinja je takođe prime­tila da 

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok DŽeki Roland (Jacky Row­land)
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zatvor nije pre­trpeo veliku šte­tu. Među­tim, na onom mestu u koje 
su nju pustili, spoljni zid je bio probijen. Isto tako vide­la je kako 
gotovo stotinu zatvore­nika stoje postroje­ni blizu spoljnog zida i 
kako pored njih sa upe­re­nim puškama stoje zatvorski stražari koji 
su nosili plave uniforme. Ona je zapazila da je jedan stražar bio 
naoru­žan oružjem za koje se činilo da je ”kalašnjikov” (kalashni­
kov) i nosio je zele­ni prošte­pani prsluk, crnu bejzbol kapu, crnu 
košulju i crne pantalone. Ona je o tome napravila izve­štaj ute­me­l­
jen na nje­nim zapažanjima. Molim vas da pogle­damo prvi insert. 
To je znači njen tele­vizijski izve­štaj. 

(Video snimak)

Džeki Roland: Ovo je bila civilna meta, rekli su srpski zvanič­nici koji 
su nas dove­li ovde. Dva sata ovog jutra NATO je tukao ovaj zatvor i 
ispalio oko 15 projektila u glavni kompleks i probio rupu na spoljnjem 
zidu. 
Istražni sudija: Ovo je po drugi put da je NATO napao ovaj zatvor. 
Ne mogu pronaći reči kako bih opisao ono šta mislim. 
Džeki Roland: Nama je bilo reče­no da u zatvoru leže osuđe­ni lopovi, 
silovatelji i ostali kriminalci, ali ono šta zatvor u Istoku čini zanim
ljivim je to da su među zatvore­nicima bili pripadnici Oslobodilač­ke 
vojske Kosova. Predstavnici vlasti su rekli da se ovde drži hiljadu 
zatvore­nika. Zatvore­nici su pušte­ni iz svojih ćelija. Može­te da ih vidi
te iza mene, postroje­ne uza zid. Neki od njih su bili pobije­ni tokom 
NATO napada. Ostali su možda pobe­gli. Otvaranjem ćelija stražari 
su mislili da će zatvore­nicima da daju bolje šanse za opstanak. Za 
mnoge se ova kocka nije isplatila. Reče­no nam je da je najmanje 10 
ljudi bilo ubije­no u ovom prvom talasu bombar­dovanja, ali to nije bio 
kraj priče. Tutnjava bombar­de­ra se još uvek mogla čuti i dok smo mi 
napuštali poprište, NATO je udario ponovo. Bilo je jasno…” 

(Kraj video snimka)

TUŽILAC NAJS – PITANJE: Hvala vam. U redu, zau­stavimo se 
ovde. Gospođice Roland, da razjasnimo jednu stvar. Prva osoba 
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koja je bila intervju­isana, sa kovrdžavom kosom, je bio istražni sudi­
ja, a osoba sa zele­nim prošte­panim prslu­kom koga ste pome­nu­li 
bio je čovek koga smo vide­li pre kraja kadra, koji je nosio AK-47 
”kalašnjikov” i čini mi se da je imao pištolj u dru­goj ruci.
SVEDOK ROLAND – ODGOVOR: Da, tako je.

TUŽILAC NAJS: Nastavljamo sa izjavom. Tokom 24. maja 1999. 
godine gospođica Roland po dru­gi put je pose­tila zatvor zajedno 
sa dru­gim novinarima i tele­vizijskom ekipom. Isti čovek, istražni 
sudija, tada je bio tamo, ali nije bilo upravnika. Sve­dokinja je pri­
me­tila da je u prote­klih nekoliko dana zatvor teško ošte­ćen, činilo 
se da u zatvoru nema živih zatvore­nika. Reče­no joj je da je NATO 
celog vikenda bombardovao zatvor i da su svi zatvore­nici sklonje­
ni iz zatvora. Nje­no sve­dočenje je da, iako se činilo da je zatvor 
bio napu­šten, njoj i dru­gim novinarima nije bilo dozvolje­no da 
se slobodno kre­ću unu­tar zatvora, nego su bili pod pratnjom i 
odve­li su ih samo na neka mesta. Ona je prime­tila da su stražari 
koji su tada bili prisutni, bili obu­če­ni u zele­ne maskirne uniforme 
i sa navlakama na glavama sa prore­zima za oči, odnosno sa bala­
klava maskama. Sve­dokinja je tada pre­brojala otprilike 44 mrtva 
zatvore­nika izvan zatvorskih zgrada. Mnoga su tela bila pre­krive­na 
ćebadima. Ona smatra da taj broj uklju­ču­je i leše­ve koje je ona 
vide­la prilikom prethodne pose­te, a koji su bili ostavlje­ni tamo 
gde su pre ležali. Isto tako vide­la je oko 25 leše­va na jednoj hrpi u 
jednoj od zgrada. Činilo se da ti lju­di nisu izgu­bili život u toj zgra­
di i sve­dokinja je zaklju­čila da su oni nakon smrti bili pre­me­šte­ni 
na tu lokaciju. Prime­tila je takođe da su mnogima pantalone bile 
skinu­te do kole­na i da im se video donji veš. Činilo se da su svi 
leše­vi bili mrtvi duže od jednog dana, jer je boja kože poče­la da 
se menja. Isto tako prime­tila je vre­će sa peskom na krovu jedne 
manje zgrade blizu zatvora, ali izvan zatvorskog zida i o tome je 
podne­la još jedan izve­štaj. Da li sada može­mo da pogle­damo naš 
dru­gi insert, molim vas?

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok DŽeki Roland (Jacky Row­land)
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(Video snimak)

Džeki Roland: Naša poslednja pose­ta zatvoru u Istoku postavlja više 
pitanja nego što daje odgovora. Jasno je da je zatvor bio teško grana
tiran od strane NATO, od naše prve pose­te u petak. Jedna zgrada se 
urušavala, dok su trpe­zarija i nekoliko blokova sa ćelijama bili teško 
ošte­će­ni. Vlasti kažu da su dese­tine ljudi ubije­ne tokom bombar­do
vanja i da je oko 200 ranje­nih. Oni kažu da su bombar­de­ri danima 
kružili iznad njihovih glava čine­ći nemogućim da se uklone poginuli 
i ranje­ni. Pre­ma policiji, zatvor je konač­no evakuisan rano u pone­del
jak. Šetajući oko zatvora, mi smo izbrojali 44 tela. Oko polovina ovih 
ljudi izgle­da da su bili žrtve prvog talasa bombar­dovanja u petak i 
još uvek su ležali ispod ćebadi na travi. Nakon toga smo odve­de­ni u 
sobu u ošte­će­noj zgradi sa ćelijama gde je bilo 25 leše­va. 
Istražni sudija: Na ovom mestu se odigralo najviše tragič­nih gubita
ka života. Bio je veliki broj žrtava koje su bile pre­bače­ne u obližnju 
bolnicu. Istraga je u toku.
Džeki Roland: Nama je bilo reče­no da su oni umr­li izme­đu petka i 
subote, iako nije bilo jasno kako su oni svi poginuli, niti zašto su svi 
oni bili u jednoj relativno neošte­će­noj sobi. Teško je tač­no proce­niti 
kakav je značaj zatvora u Istoku, iako ga je NATO opisao kao vojno i 
policijski značajnog. Dže­ki Roland, BBC, Priština (Prishtine).

(Kraj video snimka)

TUŽILAC NAJS: Time je završen saže­tak, časni Sude. Video trake 
koje smo puštali sadrže inserte iz K991. Može li da im bude dodel­
jen pose­ban broj dokaznog predme­ta? 

SUDI­JA MEJ: Da. Pre sve­ga izjavi, a zatim video snimku.

sekre­tar: Izjava će da bude dokazni predmet Tužilaštva broj 291, 
a traka će da bude dokazni predmet Tužilaštva broj 292.

SUDI­JA KVON: Gospodine Najs, prime­tio sam da se u ovom pake­
tu nalaze dve izjave koje…
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TUŽILAC NAJS: Radi se o tome da izjava koja je data na potpis 
gospođici Roland nije imala ove­ru na sebi. Ona je to potpisala. 
Dru­ga izjava je bila identična ovoj prvoj izjavi, ali je jednostavno 
bila originalna izjava koju je ona potpisala. 

SUDI­JA KVON: Da. Hvala vam. 

SUDI­JA MEJ: Da. U redu, unakrsno ispitivanje ćemo da odložimo 
za sutra. Gospođice Roland, ako sam dobro shvatio, vi može­te 
sutra da se vratite radi unakrsnog ispitivanja. Ja vam se zahvalju­
jem što ste našli vre­me­na. Sutra ćemo da nastavimo raspravu u 
9.00. Tada ćemo da nastavimo sa vašim sve­doćenjem. 

TUŽILAC NAJS: Časni Sude, pre nego što pre­kine­mo zase­danje, 
sve­dok koji dolazi odmah nakon gospođice Roland je gospođa 
Ime­raj (Lirije Ime­raj). Znam da je bilo nekih pote­škoća u vezi sa 
nje­nom izjavom i dodatkom. Među­tim, nadam se da ćemo to da 
završimo danas posle podne i, naravno, mi bismo žele­li da nam 
kaže­te da li je takav postu­pak prihvatljiv u odnosu na nju. Ja mislim 
da je ona prva osoba koja se bavi konkretnim masakrom. Naravno, 
pitanje je u kojoj meri se neka izjava poklapa sa nekom dru­gom 
izjavom i u kojoj meri je to poklapanje i ponavljanje. To je na vama 
da razmotrite. 

SUDI­JA MEJ: Razmotriće­mo nje­nu izjavu i obave­stiće­mo vas sutra 
o tome. Gospođice Roland, moram još jednu stvar da vam kažem 
i to formalno, budu­ći da je vaše sve­dočenje započe­lo: molim vas 
da ni sa kim ne razgovarate o vašem sve­dočenju sve dok ono ne 
bude okončano, a to se odnosi i na pripadnike tima Tužilaštva. U 
redu. Nastavljamo sutra u 9.00. 

Utorak, 27. avgust 2002. \ Svedok DŽeki Roland (Jacky Row­land)
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